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ÎNVĂŢĂTORUL 
ORO. ASOC. ÎNVĂŢĂTORILOR ROMÂNI DIN ARDEAL, BANAT, CRIŞANA ŞI MARAMUREŞ. 

REVISTĂ PEDAGOGICĂ SOCIALĂ. 

Adunarea generală a Asociaţiei la Braşov. 

Convocare. 
Comitetul central al Asociaţiei învăţătorilor români 

din Ardeal, Banat, Crişana şi Maramureş şi Comitetul 
central al Societăţii „Gheorghe Lazăr" convocă prin 
aceasta a VlII-a adunare generală ordinară a Asociaţiei 
şi a Vl-a adunare generală a Societăţii „Gheorghe Lazăr" 
pe zilele de 29, 30 şi 31 August a. c. la Braşov în sala 
Prefecturii judeţene, cu următoarea ordine de zi: 

Şedinţa I-a a Asociaţiei în 29 August a. m. 
1. Participarea la serviciul divin. 
2. La ora 11 deschiderea adunării generale si con

stituirea biroului. 
3. Raportul general al Comitetului central. 
4. Raportul cassierului general al Asociaţiei şi pre

zentarea proectului de buget pe an 1926—27. 
5. Raportul administraţiei revistei „învăţătorul". 
6. Alegerea a trei comisiuni de verificare a ra

poartelor. 
7. Conferinţă. 
8. Masă comună. 

Şedinţa l-a a Societăţii „Gh. Lazăr" în 29 August 
ora 4 d. a. 

1. Deschiderea adunării generale. 
2. Raportul Comitetului Soc. „Gh. Lazăr". 
3. Raportul cassierului. 
4. Raportul directorului administrativ al Casei în

văţătorilor din Cluj şi prezentarea gestiunii pe anul fi
nanciar 1925. 

5. Alegerea a două comisiuni de verificare: a) pt. 
cenzurarea raportului general şi gestiunea cassierului, b) 
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pentru verificarea gestiunii Casei învăţătorilor pe anul 
fin. 1925. 
Şedinţa a H-a a Asociaţiei, Luni 30 Aug. ora 9 a. m. 

9. Situaţia materială a corpului didactic primar. 
10. Chestiunea sanatoriilor pentru corpul didactic. 
11. Chestiunea ridicării unui monument în memoria 

învăţătorilor ardeleni, căzuţi în război. 
12. înfiinţarea unui Cămin pentru fete de învăţători, 

studente la Universitatea din Cluj. 
13. Problema unificării organizaţiilor învăţătoreşti 

din România. 
Şedinţa II-a a Soc. „Ch. Lazăr" la 30 August ora 4 d. a. 

6. Rapoartele comisiunilor de sub punctul 5. 
7. Modificarea Statutelor „Fondului Gh. Lazăr" şi 

ale Căminului „Casa învăţătorilor" din Cluj. 
8. Alegerea preşedintelui Societăţii în locul dece

datului dr. Gh. Vilt. 
9. Eventuale propuneri. 
10. închiderea adunării generale. 

Şedinţa a IH-a a Asociaţiei, Marţi 31 August ora 9 a. m. 
14. Rapoartele comisiunilor de sub punctul 6. 
15. Eventuale propuneri. 
16. închiderea adunării generale. 
Consiliul general va ţine şedinţe în ziua de 28 Aug. 

ora 6 p. m. Propunerile sunt a se trimite cu 8 zile înainte. 
Incartiruirile se vor face de către comitetul secţiei jude
ţene Braşov. Delegaţii secţiilor judeţene şi participanţii 
vor beneficia de o reducere de 7 5 % pe CFR. Fiecare 
participant va călători cu bilet de jumătate dela domicilia 
până în gara Braşov. Cu acel bilet, care trebue păstrat, 
se va putea reîntoarce acasă, pe baza unei adeverinţe, 
primită dela biroul Congresului, care va confirma parti
ciparea. După congres, în cazul că va fi timp favorabil, 
se va face o excursie pe Valea Prahovei. 

Cluj, la 25 Iulie 1926. 
ss. Traian Şuteu ss. Gavril Almăşanu 

preş. Asociaţiei secr. gen. al. Asociaţiei 

ss. Emanuil Eremie ss. Andrei Pora 
v.-preş. Soc. „Gh. Lazăr". secr. Soc. „Gh. Lazăr". 



No. 5—6 învăţătorul 

LA BRAŞOV. 
(Al VIII. lea congres învăfăt árese In zilele 29, 30 şi 31 August 1916) 

încă vara trecută, la Timişoara, s'a hotărît, ca congresul 
anului acesta a învăţâtorimei de dincoace de munţi să se ţină 
la Braşov. Conform acestei autorizări, Comitetul central, dupăce 
a luat cuvenitul contact cu colegii fruntaşi din această localitate, 
1-a şi convocat, pe zilele 29, 30 şi 31 August 1926. Cuvine-se 
deci ca din acest prilegiu să ne ocupăm niţel cu acest important 
centru, unde totdeauna a palpitat o însemnată viaţă socială, 
industrială şi culturală:— iar la urmă să inzistăm asupra 
importanţei deosebite, pe care trebue să o aibă de astădată 
manifestaţia noastră, prin însemnătatea ce o au marile proble
mele dela ordinea zilei. 

Braşovul, după cum ne arată marele nostru istoric N . Iorga, 
ar fi fost o veche aşezare slavă. Mai târziu (1141) regii ungari, 
pentru a-şi sprijini opera de încreştinare, au adus în mai multe 
rânduri colonişti germani, cărora pe lângă însemnate privilegii 
le-au dat în folosinţă cele mai frumoase şi bogate câmpii luate 
dela populaţia românească. Una dintre acestea erâ fără îndoială 

. ş\ Ţara Bărsei, pe care Saşii noui sosiţi s'au grăbit să pue stă
pânire. Şi pentru a-şi arătă recunoştinţa binefacerilor împărăteşti, 
slavonescul Braşău l-au numit: Kronstadt (adecă Cetatea 
coroanei). Ajutaţi de mari drepturi şi puţine datorii, au dat altă 
desvoltare vechiului oraş, încât chiar şi astăzi are aspectul unui 
oraş minoritar de colorit săsesc, fiind bine susţinut în aceasta 
nuanţă şi de puternicile comune săseşti din jur 

Braşovul totdeauna prin situaţia sa geografica a fost soco
tit ca loc viliager. Fiind unul din cele mai pitoreşti oraşe, cu 
aer curat, sănătos, verdeaţă multă, e clasat ca una dintre cele 
mai frumoase şi încântătoare staţiuni climaterice. Ajutat şi de o 
conuminicaţie excelentă din oricare parte a ţării, dela unire încoace 
a devenit un important centru social, care în sezonul de vară 
sufere de o însemnată supra populaţie. 

Din cele mai îndepărtate vremi Braşovul a avut vestite 
fabrici de postav, sticlă, bere, hârtie ect. a căror produse erau 
desfăcute în toate părţile Principatelor romane. Dar fiindcă -
vechea monarchie nu vedea cu ochi buni aceste legături comer
ciale cu ţara liberă, prin diferite pedeci a stângenit avântul co
mercial, care îl luase acest oraş la fosta frontera. Şi deoarece 
debuşeul de desfacere al intreprinderilor industriale erâ peste 
graniţă, pentru -a nu renunţa la aceste favoruri, rând pe rând 
au trecut şi capitalurile cu cei ce le învârteau, pentruca cu ele 
să se înfiripe o nouă industrie pe valea Prahovei, în localităţi 
ca : Azuga, Campiña, ş. a. 

Primii locuitori români ai oraşului au fost proverbialii 
căruţaşi, cari duceau mărfurile renuniţilor negustori. Cu vremea 
instărindu-se au întemeiat căznicii, şi ridicat gospodării stabile, 



care astăzi fac cinste părţilor laterale ale oraşului. Fiind oameni 
vrednici, cu întinse legături n'au intârziat nici ajutoarele domneşti 
din Vechile Principate. Astfel Basarab bătrânul le ridică biserica 
sf. Nicolae, Petru Cercel o înfrumseţează, iar Const. Brâncoveanu 
o înzestrează cu moşii. Aceşti căruţaşi cu vremea au devemit ei 
înşişi meşteşugari, rivalizând şi concurând pe vechii breslaşi saşi. 

Ajunşi la o respectabilă poziţie materială, au ştiut să se 
îngrijească şi de cele sufleteşti. Astfel au ştiut sâ-şi ducă intre 
ei oameni însemnaţi, cari înţelegându-le inclinările culturale n'au 
întârziat, ca în locul şcoalelor greceşti şi săseşti să le deschidă 
alte'e româneşti. Şi între aceşti bărbaţi aleşi ai neamului, de nu
mele cărora se leagă primele inceputuri de cultură ale Românilor 
braşoveni, sunt: valorosul scriitor poporal Ioan Barac, harnicul 
Nestor al ziaristicei române Gheorghe Bariţiu, şi bardul naţional 
al literaturei noastre Andreiu Murăşanu. Aceştia au început 
munca de redeşteptare atât de pe catedrele lor cât şi de pe 
anvomul cel mai înalt al primelor tribune româneşti, cum erau 
de acele vremuri: „Gazeta de Transilvania" şi „Foaia pentru 
minte inimă şi literatură'. Prin aceşti oameni de inimă şi alţi 
câţiva cu dare de mână s'au pus temeliile şcolilor de mai 
târziu : liceul, gr. ort, scoală reală, comercială şi cea de gos
podărie pentru fete, care au stabilit pentru toate vremurile repu
taţia culturală a Braşovului. Căci tot ce a avut şi are neamul 
nostru mai de seamă în trecut şi prezent se datoreşte în mare 
parte acestei citadele naţionale. Să ne gândim la strălucitele 
nume, cari au trecut din lumea celor vii şi cari au ilustrat ca 
ştiinţa lor catedrele şcoalelor din Braşov ca : Mesotă, I. Lăpă-
datu, V. Oniţiu, A. Bârsan, Al. Bogdan s. a., iar între cei ce 
trăesc: V. Goldis, Blaga, Ax. Banciu, I. Bunea, A. Ciortea, Nic. 
Bogdan şi toţi ceialalţi, cari cu sufletele lor mari au contribuit 
la creşterea atâtor rânduri de generaţii ale intelectualilor români 
de azi, din mijlocul cărora se desprind figurile: S. Sale 
Patriarchul dr. M. Oiştea, şi a miniştrilor: jraţii Lăpedatu, Oct. 
Goga, dr. I. Lupaş. s. a. mulţi, cari ne scapă din vedere. 

Deci atunci, când dăscălimea română îşi va îndrepta 
paşii spre Braşov pentru a hotărî de soartea sa, a şcoalei române 
şi a învăţământului naţional, să nu uite că păşeşte în un centru 
vechiu cultural, care şi-a lăsat razele purtătoare de lumină chiar 
pe mulţi, cari fac cinste rândurilor noastre. Revederea plaiurilor 
braşovene, precum şi a instituţiilor înprăştietoare de cultură 
le va aduce aminte de multe episoade plăcute din viaţa lor de 
studenţi năcăjiţi, cari luptându-se cu nevoile vremi nu-şi dădeau 
seamă că aceste lăcaşuri alături de alte câteva ca, cele din: 
Blaj, Sibiu, Năsâud, Caransebeş, Arad, Lugoş, Brad, Beiuş şi 
Gherla au grăbit pregătirea sufletelor şi înălţarea inimilor, pentru 
prâznuirea celei mai mare sărbători ce a avut vreodată neamul 
nostru : înfăptuirea idealului românesc. 



Nu avem deci, decât vorbe de indemn pentru toţi fraţii 
colegi, cari au la inimă dragostea faţă de tagma lor, şi interes 
faţă de şcoala română în serviciul căreia s'au pus, ca cu toţii, 
cu mic şi mare, tiner şi bătrân să alerge la Braşov pentru zilele de 
29, 30 şi 31 August, când cu prilegiul al VllI-lea congres, şă 
vor discută atâtea probleme de interes general, ce ne privesc 
special pe noi învăţătorii români dir Ardeal, Banat, Crişana şi 
Maramureş, precum şi învăţământul din România întregită. 

Vom discută situaţia materială, socială, culturală şi politică 
z. învăţătorului în cadrele noului stat român. 

Ne vom ocupa de felul cum organizaţia noastră ar putea 
ajută în mod mai întenziv uşurarea creşterei fiilor şi ficelor de 
îinvăţători atât în reşedinţe de judeţe, cât şi la centrele princi
pale cu academii şi facultăţi universitare superioare. 

O sfântă datorie de pietate am avea şi faţă de colegii 
noştri morţi pe diferite câmpuri de luptă, cărora nu ie-a fost 
dat să supraveţuiască zilele mari de libertate şi glorie naţională 
ale reintregirei graniţelor etnice ale neamului nostru. Aceşti foşti 
tovarăşi ai noştri — eroi fără nume — ar fi mai liniştiţi în 
mormintele lor necunoscute, văzând cum colegii rămaşi în viaţă 
nu iau dat uitărei. Din contră sunt firmi hotărîţi a le eterniza 
numele prin un monument adânc grăitor al dragostei ce ne leagă 
pe cei din viaţa cu cei de pe tărâmurile veciniciei. Aceasta ar 
fi tăria sufletească supranaturală, care ne-ar insufla putere făcă
toare de minuni, cu care noi am putea realiză multe lucruri fo
lositoare pentru noi, ai noştrii, pentru neam şi patrie. 

Comitetul central se va îngriji ca în cadrul desfâşurărei 
programului, să nu lipsească o conferinţă a unui bun îndrumă
tor şi cunoscător ale marilor probleme ce trebue să preocupe 
şcoala românească şi slujitorul ei, pentru o mai bună prospe
re şi consolidare a statului şi o mai perfectă unificare sufle
tească a neamului. 

Nu vom neglija, ci din contră ne preocupă în mare mă
sura aflarea modalităţii de apropiere şi conlucrare comună şi cu 
celelalte Asociaţii surori din provinciile reunite. 

Şi în sfârşit vom căută mijloacele de a împintenâ la lucru 
unele secţii mai puţin active, pentru un mai vădit interes faţă 
de Asociaţie, revistă, şi „Fondul Oh. Lazar". 

Deci până la întâlnire salutul obicinuit între colegii noştri 
să fie: „La Başov." 

Voila, la 1 Aug. 1926. 
Traian Şuteu 
preşed. Asoc. înv. 



Pentru „Vatra şcolară". 
In numărul din urmă, al revistei „Vatra şcolară" ce apare 

la Sibiu, Dl. C. Stan inspector şcolar la regiunea Sibiu în ca
drele articolului „ O anchetă", publicat în fruntea revistei, ocu-
pându-se de chestiunea examenelor de definitivat pentru învă
ţători, critică atitudinea avută de conducerea Asociaţiei noastre 
îuvăţâtoreşti, relativă la acele examene. 

In acelaş număr al revistei, Dl. P. Petrescu, deasemenea 
inspector primar la regiunea şcolară Sibiu, se declară foarte 
nemulţumit de atitudinea Asociatei noastre cu privire la mişcarea 
recentă a înfiinţării sanatoriilor pentru corpul didactic primar» 
La rubrica „Spicuiri din reviste", tot în numărul menţionat al 
aceleiaşi reviste, probabil tot unul din cei doi redactori, mai 
aduce o acuzaţiune conducerii Asociaţiei noastre, care ar fi 
„paralizat" congresul dela Chişinău al Asociaţiei generale a cor
pului didactic primar din vechiul regat, prin acţiunea unui 
„Contra-congres" ţinut de noi la Timişoara pe una şi aceeaş dată. 

Pentrucă se face marea onoare de a ni-se dedică aproape 
un număr întreg, ne simţim îndatoraţi a examina pe rând cele 
ffei capete de acuzaţiuni şi a face în aceeaşi vreme apel la sen
timentul de dreaptă judecată a colegilor noştri de pretutindenea. 

Mai întâiu ţinem să confirmăm cu toată francheţa, că con
ducerea Asociaţiei noastre s'a ridicat hotărît împotriva ordinului 
ministerial prin care o seamă de învăţători din Ardeal au fost 
obligaţi să dea examenul de definitivat. Aceasta acţiune a fost 
determinată din consideraţiuni de pură legalitate. Existau învă
ţători cu câte 6 ani de serviciu cu diplomă în regulă, cu titlu 
definitiv, numiţi cu Decret şi erau chemaţi să dea examen de 
definitivat sub ameninţarea că, in caz contrar nu vor fi avan
saţi în leafă. Asociaţia noastră primea cu duiumul plângeri de 
felul acesta şi dela particulari, dar şi dela secţiile judeţene. 
Acestea din urmă, luase hotărîri oficiale, prin care cereau inter
venţii urgente de către centru. Şi chiar înainte de a cunoaşte 
punctul de vedere al centrului in aceasta chestiune, ele au adus 
hotărîri de protestare inpotriva acelei dispoziţiuni, care nesoco
tea drepturile câştigate ale învăţătorilor din Ardeal. 

După cercetări obiective, conducerea Asociaţiei noastre, şi-a 
însuşit în întregime excepţiunile formulate de particulari şi de 
secţii, a organizat mişcarea în cadrele legalităţii, prezentând 
memorii motivate Ministrului prin delegaţiuni şi ridicând ches
tiunea şi în Parlament. Iar când s'a convins, că aceste interven-
ţiuni au rămas infructuoase, aceasta conducere a adoptat altă 
tactică de luptă, mai puţin legală ce-i drept, aceea de a îndemnă 
pe cei interesaţi să nu se p^ in t e la examene. 

Lupta eră în toiul ei, când în sfârşit Ministerul a găsit cu 
cale să dea aceasta problemă în studiul unei comisiuni alcă-



tuită din doi inspectori generali ai Ministerului şi un reprezen
tant al Asociaţiei noastre. Aceasta comisiune Întrunită Ia Cluj, 
a formulat în scris propuneri către Ministrul Instrucţiunii, care 
satisfăceau deop trivă toate interesele. 

Ministerul apoi, pe baza acestei propuneri, a adus şi pu
blicat decjziunea sa, în baza căreia au fost dispenzaţi dela exa
menele de definitivat toţi acei învăţători ardeleni, cari la ziua de 
1 Septemvrie 1924 au împlinit trei ani de funcţionare ca învă
ţători cu titlu definitiv. 

Şi acum ceva pentru dl. Stan. Invăţătorimea din Ardeal 
este foarte streină^ de concepţia avantajiilor şi privilegiilor. Acea
sta învăţătorime nu este altceva, decât produsul şcoli vechi ar
deleneşti, care a fost întruchiparea cea mai desăvârşită a ideii 
de jertfă şi a ideii de luptă cinstită pentru drept, moralitate şi 
pentru conseivare. închegarea vieţii naţionale ardeleneşti nu 
este altceva, decât rezultatul reacţiunii împotriva călcării sub 
picioare a ideii de drept şi legalitate. Invăţătorimea ardeleană, 
care a luat parte ca corp şi ca un factor deciziv în aceasta 
frământare, nu putea să nu fie pătrunsă şi ea de aceste însuşiri, 
care derivă din însăşi raţiunea sa de a fi. Aceste fenomene su
fleteşti se resimt în toate păturile, care alcătuesc poporul ardelean 
şi manifestaţiunile lor se simţesc de câte ori s'ar găsi în pri
mejdie idea de drept şi legalitate, indiferent de schimbările pro
venite de pe urma evenimentelor istorice. 

In lumina acestor adevăruri trebueşte judecată mişcarea 
dăscăli mii ardelene, care mai regretă acum, că acolo Ja condu
cerea învăţământului au lipsit oamenii, cari să înţeleagă aceste 
înalte rosturi şi cari au preferat mai bine ca din mici chestiuni 
de caracter mai mult administrativ să însceneze lupte, care pot 
întârzia şi pune în primejdie marea problemă a unificării sufle
teşti pentru naţia română, In ciuda atâtor năzuinţe a bărbaţilor 
doctrinari din toate părţile locuite de români. 

Şi tot pentru Dl. Stan ne simţim îndatoraţi să facem de-
claraţiunea, că învăţâtorimea din Ardeal nu s'a ridicat niciodată 
împotriva examenelor, a căror rost îl ştie înţelege, şi pe care le 
socoteşte un stimulent apreciabil în năzuinţa sa de promovare 
a culturii pe seama poporului românesc. 

Revenind la acuzaţiunea ce se aduce conducerii Asociaţiei 
noastre de dl. Petrescu, relativă Ia atitudinea în chestia sanato-
riilor pentru corpul didactic primar, vom restabili adevărul în 
cele ce urmează. 

Este drept, că în congresul din Timişoara, ţinut in Sept. 
1925, invăţătorimea Ardeleană a primit cu entuziasm idea înfiin
ţării de sanatorii pentru membrii corpului didactic primar. Acea
sta cu atât mai vârtos, cu cât idea a fost şi până atunci un punct 
cardinal din preocupările profesionale ale dăscălimii ardelene. 
Dar dl. Petrescu de sigur îşi aduce aminte, că aceasta problemă 



n'a fost în deajuns studiată şi discutată cu aceea ocaziune. Ea 
a fost admisă cu însufleţire în principiu, rămânând ca Ministerul 
iniţiatorul, de acord cu toate organizaţiile învăţâtoreşti din ţară, 
să dea o organizare chipzuită, reglementând până în cele mai 
mici amănunte toate laturile problemei. Odată aceasta îndepli
nită, urmă să se facă cunoscut învăţâtorimii în întregime, în 
mod oficial şi acţiunea să înceapă simultan şi bine organizată. 
In Ioc de aceasta procedare civilizată şi metodică, s'a procedat 
turceşte. Directorul general de atunci, n'a mai consultat pe ni
menea, n'a mai întrebat pe nimenea, ci transformat aşa pe ne
aşteptate în mare protector al învăţâtorimii, a dispus revizorilor 
din ţară, că să reţină câte 500 Lei dela fiecare învăţător. Mas-
sele învăţâtoreşti nefiind pregătite cum trebue pentru o operă 
atât de mare şi grea, au fost surprinse peste măsură de aceasta 
dispoziţie. Conducerea Asociaţiei noastre n'a avut timpul fizic sufi
cient pentru aceasta pregătire. Aceasta conducere a pregătit un 
proiect de regulament pentru administrarea şi utilizarea sumelor, ce 
ar fi să se strângă dela învăţători în vederea acestui scop, înain-
tându-1 ministrului în speranţa, că el va putea face baza acestui stu
diu, ce ar fi să fie desăvârşit de comun acord intr'o conferinţă a 
reprezentanţilor învăţâtorimii din România sub conducerea Mi
nisterului. Ministerul însă n'a dat importanţa cuvenită acestei 
dorinţe legitime, ci a continuat să reţină pe cale forţată câte 500 
Lei dela învăţători. 

Ca rezultat al acestui act turcesc, Asociaţia noastră, 
iarăşi sesizată de conducerea secţiilor, a lansat circularea No. 
35, pe care dl. Petrescu o redă aproape In întregime şi în care 
am fixat atitudinea Comitetului. Până când chestiunea nu se 
concretizează în forme precise, pentruca să ştim ce dăm, cui 
dăm, pentru cine dăm, până atunci vom observă o atitudine de 
rezistenţă şi nu putem consimţi la înfăptuirea unei idei în con-
diţiuni atât de haotice. Aceeaş atitudine a fost adoptată şi de către 
conducerea oficială a Asociaţiei generală a corpului didactic pi-
mar din vechiul regat, precum şi de Asociaţia îovăţâtorilor din 
Bucovina. 

Iată deci cum s'a compromis o idee atât de salutară prin 
proceduri nechipzuite, cultivate chiar de aceia, cari trebuiau să 
fie cei mai vajnici susţinători ai principiilor de muncă organi
zată. Şi acum întrebăm pe dl. Petrescu, care este partea noastră 
de vină în nereuşita acestei acţiuni? Puteam noi să lăsăm 
membrii organizaţiei noastre să plutească într'o orbecărie ca 
aceasta, atunci când ei aduc jertfe şi când noi suntem aci, ca 
să veghem asupra intereselor justificate ? Am fost noi împotriva 
ideii pentru înfiinţarea acestor instituţii de binefacere? Dar am 
putea fi noi jmpotriva acestor acţiuni ? Ar trebui atunci să nu 
facem parte din societatea civilizată! Nu! noi n'am fost, nu 
suntem şi nu putem fi duşmanii unor asemenea acte, cu deosebire 



când aceste se fac pentru cei mai deaproape fraţi ai noştri, cari 
ne-au încredinţat ceace au mai scump: demnitatea lor. Dar sun
tem hotărît împotriva a tot ceeace poate aduce jigniri sufleteşti, 
desconziderare şi neîndreptăţiri, sub orice forme, pentru colegii 
pe cari ne-am angajat să-i reprezentăm. Şi câtă vreme vom stâ 
la acest post, nu vom consimţi niciodată, ca să se treacă peste 
interesele lor, bine justificate şi vom face cauză comună cu ei, 
în tot ce i-ar putea jigni şi neîndreptătî. 

Şi în sfârşit să examinăm în câteva rânduri şi al treilea cap 
de acuzaţiune ce se aduce Asociaţiei noastre din Ardeal, că am 
ii contrabalansat acţiunea colegilor noştri din Vechiul-Regat, 
printr'un „contra congres", ţinut la Timişoara. Nu D-lor inspec
tori ! Fixarea datei congresului nostru la Timişoara s'a hotărît 
înainte de a cunoaşte data congresului colegilor noştri din Ve
chiul Regat. Asociaţia noastră a hotărît ţinerea congresului în 1925, 
la Timişoara, încă în August 1924, cu ocazia ţinerii congresului 
în Oradea-Mare, iar data a fost fixată de Comitetul central fără 
să aibă cunoştinţă, că colegii din Vechiul Regat îşi fixaze şi 
ei aceaş dată la Chişinău pentru ţinerea congresului lor anual. 
Putem asigura pe oricine, că dacă cunoşteam aceasta, am fi fixat 
ziua congresului nostru la Timişoara, ori înainte, ori după data 
ţinerii congresului din Chişinău, căci nu noi suntem aceia, cari 
am putea aduce neajunsuri unor fraţi, cari. au aceleaşi năzuinţi 
$\ cari au aceaş soartă. Interpretărilor nejustificate ce se dau 
acestui fapt, pe noi nu ne descurajează şt nu ne alterează, ci 
vom merge cu aceaş seminătate mai departe, făcând sforţări pentru 
o apropiere cât mai neîntârziată cu colegii din toată ţara, pentru 
înfăptuirea cuminte a unei puternice organizaţii a corpului di
dactic primar. A . Pora» 



Raportul general 
al Comitetul Central al Asociaţiei Învăţătorilor români din Ardeal, 

Banat, Crişana şi Maramureş pe anul şcolar 1925—1926. 

Onorată Adunare generală ! 
Se împlineşte anul şi amăsurat bunului obiceiu, de altfel 

decretat şi de normele statutare, după care ne conducem, iată-ne 
din nou întruniţi azi în a VUI-lea adunare generală ordinară a 
Asociaţiei noastră. Precum în adunările trecute, aşa şi de astă 
dată ne întrunim cu sufletul înviorat şi cu acel crez în inimi, că 
atari prilejuri de conveniri generale trebuiesc considerate ca cele 
mai prielnice mijloace, pentru a ne oţeli, a ne manifestă forţa 
noastră ca organizaţie şi prin o discuţie şi analiză serioasă a 
problemelor de la ordinea zilei a lumină cărările pe care trebuie 
să purcedem, pentruca odată să vedem pe deplin realizate idea
lurile ce reprezentăm şi leagă în mod indisolubil într'un singur 
corp unitar toate elementele tagmei noastre. 

In alte ordină de idei, în adunările noastre generale anuale 
făcând o privire sumară asupra activităţii şi sforţărilor depuse 
în cursul unui an pentru atingerea scopurilor ce emaneazâ din 
rostul ce-1 avem, a dezideratelor formulate antecedent şi scoase 
la iveală de vremurile în care trăim, avem totodată cea mai 
fericită ocazie de a putea aprecia ce anume rezultate binefăcă
toare au fost obţinute, de ce pedeci şi greutăţi ne-am lovit şi 
întrucât aceste din urmă au contribuit la strângerea rândurilor 
învăţătoreşti şi în genere au mărit forţa prin care o organizaţie 
se împune şi ridică demnitatea membrilor, cari o alcâtuesc. Din 
aceste şi alte motive de soiul celor arătate mai sus, întrunirea 
învăţătorilor în adunări generale nu trebuie să fie socotită numai 
ca o simplă întâmplare ce se obicinueşte, ci mai de grabă o 
dată solemnă, care să ne umple de entuziazm şi nădejde îrt 
ceea ce am fi puţin desnădăjduiţi, să ne dee curaj în ceea ce 
am fi deprimaţi, să ne lumineze în ceea ce am fi obscuri şi să 
ne înveselească în ceea ce am fi nemângăiaţi. Adunările 
generale vor fi zile de învăţătură şi esperienţă. Din ele par
ticipanţii şi în genere întreagă tagma trebuie să se aleagă cu 
noui indemnuri şi cu elaborări de directive mai precise şi mai 
sigure în vederea scopurilor ce se urmăresc. Peste tot moralul 
nostru va eşi mai înălţat şi mai întărit. Şi dacă cele şapte adu
nări generale din trecut ale Asociaţiei noastră au servit într'un 
mod atât de eclatant şi netăgăduit cristalizarea unor chestiuni 
ce cereau o grabnică soluţionare şi dacă mulţumită avântului 
şi energiei cu care învăţătorimea noastră în adunările sale a 
ştiut să-şi spună cuvântul şi formuleze doleanţele, am văzut în 
făptuite câteva lucruri de o mare importanţă pentru învăţământ 
şi învăţători, fie ca şi de data aceasta adunarea actuală să slu
jească ca un nou izvor de putere şi inţelepţiune cu ajutorul 



cărora să putem găsi calea cea adevărată pentru a ajunge la 
izbândă sigură şi realiză în cel mai scurt timp unele chestiuni, 
ce în prezent au atins punctul de însemnătate vitală pentru pro
păşirea şi manifestarea noastră. O unificare a tuturor organiza
ţiilor învăţătoreşti din ţară şi o îmbunătăţire a stării materiale a 
învăţătorimii desigur sunt două probleme, ce înainte de a ne 
mai gândi la altceva, trebuesc zorite pentru a fi înfăptuite prin 
puterile noastre unite. 

înainte de a trece la înşirarea activităţii propriu zisă des-
voltată în cursul anului de diferitele organe ale Asociaţiei noastre, 
precum şi la amintirea evenimentelor, ce ne intereseză şi care 
s'au părândat dela adunarea generală din anul trecut şi până în 
prezent, credem necesar şi folositor a ne opri câtva şi a pune 
în evidenţa colegilor un lucru, la "care trebuie să ne gândim cât 
mai mult. Anume: e vorba de conştinţa datoriilor şi drepturilor 
noastre. 

Onorată Adunare generală.' 
Făcând o reprivire în ansamblu peste problemele, ce Aso

ciaţia noastră le-a scos la iveală, le-a susţinut şi militat pentru 
rezolvirea loi dela înfiinţarea ei, vedem că aceste pot fi clasate 
în două grupe. întâia grupă cuprinde ideile şi lucrurile noui în 
legătură cu nouile forme şi aspecte ce trebuiau să îmbrace şcoala 
şi învăţământul nostru în urma împrejurărilor schimbate şi a fe
lului cum se pune problema educaţiunei în genere şi peste tot 
locul în ziua de azi. In a doua grupă cad chestiunile, care priveau 
strict persoana învăţătorului, In special drepturile şi datoriile lui. 
Dacă în ce priveşte organizarea învăţământului, Asociaţia şi prin 
ea învăţătorii şi-au spus cuvântul de câte ori li s'a cerut aşa 
ceva şi că în direcţia aceasta s'a obţinut aproape o desăvârşită 
izbândă, fără o prea mare sforţare, nu tot aşa stă lucrul, când 
e vorba de drepturile ce le-au avut şi care merită să fie res
pectate, alor multor învăţători, membri ai Asociaţiei noastre. 
Dacă pentru lucrurile din Întâia categorie am întâlnit mai multă 
înţelegere şi bunăvoinţă la factori competenţi ai ţării, când a 
fost vorba însă de drepturile câştigate şi garantate ale învăţă
torilor noştri, pretinzând recunoaşterea lor dela cei în drept, 
Asociaţia noastră s'a izbit de greutăţi şi de o lipsă de bunăvoinţă 
nebănuită pentru a fi înţelese. Cu deosebire Asociaţia noastră 
şi-a măcinat multă energie în direcţia aceasta în cursul anului 
trecut. 

Este îh deobşte cunoscută situaţia specială a membrilor 
Asociaţiei, cari au terminat şcoala normală şi au fost numiţi în 
învăţământ sub imperiul trecut. Drepturile acordate atunci în 
baza legilor în vigoare nu cadrau ca formă cu regulamentele de 
unificare introduse ulterior. De aici un şir întreg de neîndreptă-
ţtri în rândurile noastre! Şi toate aceste neîndreptăţiri din sim
plul motiv, că în timpul din urmă dintre factorii în drept nu şi-a 



luat nici unul osteneala să analizeze şi se afle punctele de con
tact între ceea ce a fost şi intre ceea ce este şi în baza cărora 
s'ar fi putut face o asimilare în grad şi retribuire cinstită şi 
mulţumitoare. 

Dacă aceasta problemă nici până în ziua de astăzi nu este 
pe deplin rezolvită, o bună parte din vină o mai poartă şi acei 
colegi cari nu vor ca în mod hotărît şi pe faţă să arate, că sunt 
conştii de drepturile şi datoriile lor, ci aşteaptă totul dela voia 
întîmplării. De aceea iată pentruce şi cum am înţelege noi ca 
învăţătorul să aibă o conştiinţă a drepturilor şi datoriilor sale. 

Din capul locului aţi cunoaşte drepturile şi aţi face datoria 
este primul început de a te respectă pe tine însuţi şi prin aceasta 
a însemnă ceva. Drepturile se câştigă prin muncă. Şi aceasta 
muncă multilaterală răsare din însăşi misiunea dascălului. Aţi 
iubi misiunea mai pre sus de orice, aţi face deplina datorie în 
şcoală şi afară de şcoală conform prescriselor şi celor statorite 
în programe, a fi în totdeauna la locul tău un exemplu de carac
ter, statornicie, cinste, a te ridică mai pre sus de micimiile vieţii 
zilnice, pentru a ridica cu tine pe cei din jurul tău, a ţinti ne
clintit către un ideal de bine, frumos şi util, a aduce în cea mai 
desăvârşită concordanţă vorba cu fapta, toate aceste formează 
fundamentul unei datorii îndeplinite cu conşîienţiozitate. Şi con-
ştienţiozitatea datoriei făureşte din individ o personalitate. Per
sonalitatea la rândul său având conştiinţa datoriilor, în acelaş 
timp va şti să aprecieze şi să pretindă şi respectarea întocmai 
a drepturilor ce-i revin din împlinirea datoriilor. Căci precum 
o conştiinţă curată nu sufere o amânare şi tărăgănare în împli
nirea datoriilor, întocmai nu va putea suportă în linişte ştirbirea 
drepturilor ce se cuvin. Ea va reacţiona şi cere ca dreptul sfânt 
şi garantat să fie pus în aplicare. 

Şi acum întrebăm câţi dintre membrii Asociaţiei noastre, 
cărora li s'a călcat In picioare vre-un, drept au pretins energic 
reabi itarea ? Sau doar n'au avut la spate aceei bază de da
torii împlinite, ce în atari cazuri îţi dă putere! ? 

Dacă în ultimul timp Asociaţia noastră a avut de muncit 
şi a dus o luptă aprigă pentru salvarea bunurilor de interes 
general pentru corporaţiune, precum şi a apărării drepturilor 
câştigate a membrilor ei şi dacă în aceasta direcţie s'au putut 
ajunge rezultatele pe care le ştim, faptul acesta se poate mul
ţumi acelei categorii dintre membri, care a avut conştiinţa drep
turilor sale. Şi cu cât mai mult s'ar fi putut ajunge, dacă pe 
această conştiinţă ar fi fost stăpână totalitatea membrilor. 

Onorată adunare generală! Dupăce am arătat în linii ge-
gerale însemnătatea unei întrun;ri în mase a învăţătorimei şi 
dupăce am espus pe scurt de ce anume recerinţă se simte mai 
mare nevoie in rândurile membrilor noştri, pentruca orice pas 
făcut de conducerea Asociaţiei întru salvgardarea intereselor şi 
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drepturilor învăţătorilor să poată da rezultate sigure şi la vreme, 
rămâne să arătăm activitatea desfăşurată de diferitele organe în 
parte ale Asociaţiei. In acest senz vom espune în primul rând 
activitatea săvârşită de către: 

I. Biroul central al Asociaţiei. * 
Biroul central ţinând seamă de hotărîrile adunării generale 

din anul trecut a înaintat forurilor în drept dezideratele formu
late, cerând grabnica lor soluţionare. A stat în centrul tuturor 
frământărilor, aspiraţiilor şi tendinţelor de îndreptare a stărilor 
nepriincioase pentru şcoală şi învăţători. In repeţite rânduri a 
înaintat Memorii şi a intervenit la Minister, să se facă odată 
o clarificare şi şă se respecte drepturile câştigate ale învăţătorilor 
ardeleni, aplicându-se art. 225. din Legea învăţ, primar. Urmarea 
a fosf, că in fine printr'o deciziune ministerială s'a revocat or
dinul prin care erau sesizaţi şi învăţătorii ardeleni să facă exa
mene de definitivare, cu toate că în baza legilor mai'nainte în 
vigoare în aceste părţi ei au fcst numiţi cu titlu definitiv. Până 
s'a ajuns aci biroul a avut mult de luptat împotriva atitudine! 
contrare a unor inspectori şcolari şi a unor persoane din 
minister, cari nici de cât nu vreau să înţeleagă ce sunt dreptu
rile câştigate şt legale, ci însistau ca totul să se aranjeze şi în
cadreze după voinţa şi bunul lor plac. S'a răspuns şi dat infor
maţiile de lipsă tuturor membrilor, cari s'au adresat cu aşa ceva 
centrului. A rezolvit agendele şi actele în număr de 140 întrate 
Ia birou dela adunarea din anul trecut şi până în prezent. Prin 
circulare, cu graiul viu şi prin articole a dat îndrumări asupra , 
atitudinei pe care membrii Asociaţiei trebuiau să o observe în 
anumite chestiuni ce îi interesă direct. Astfel s'a ^adus la cunoş
tinţa tutorora punctul de vedere clar şi cinstit pe care învăţăto-
rimea ardeleană trebuia să-1 aibă în vedere în privinţa sanato-
riilor învăţătoreşti, pentruca rătăcirea de pe urmă să nu fie mai 
mare, ca cea dintâi. S'a făcut începutul unei munci de reorga
nizare a Asociaţiei prin datele exacte de fiecare membru cerute 
dela secţiile judeţene. Fără preget biroul a vegheat şi a luat 
apărarea tuturor intereselor generale şi speciale ale şcoalei şi 
învăţătorimei de câte ori s'au ivit şi ori unde s'au ivit, căutând 
din răsputeri să obţină succesul dorit. 

//. Comitetul Central. 
Fără indoială nu cu mai puţin zel şi interes a căutat şi 

comitetul central să-şi îndeplinească greua sarcină de răspundere 
ce o are în conducerea Asociaţiei. Ca organ de deliberare şi 
aprofundare în problemele mai gîngaşe şi de o însemnătate deo
sebită pentru viaţa organizaţiei noastre a căutat în totdeauna 
după împrejurări să aducă hotărîrile cele mai prielnice pentru 
bunul mers şi buna chivernisire şi prosperare a averei Asociaţiei, 
precum şi cu referinţă la chestiunile de consolidare şi sporire a 
forţelor noastre ca breaslă. In acest scop comitetul s'a întrunit 



de câte ori atari chestiuni necesitau o analiză amănunţită şi 
luarea de măsuri speciale. Chestiunile de care s'a ocupat şi so
luţiile ce s'au dat rees din procesele verbale dresate cu ocazia 
fiecărei şedinţă. Astfel în şedinţa întâie din 24 Octomvrie 1925 
comitetul hotăreşte şi aprobă plâtirea honorarilor cuvenite avo
caţilor, cari ne-au susţinut la Curtea de cassaţie în procesul, 
ce Asociaţia 1-a avut cu Eparchia reformată din Cluj, pentru 
imobilul Căminul fetelor de învăţători din Calea Victoriei 60. 
Conform hotărîrei luate în adunarea generală din Timişoara, în 
numele comitetului se deleagă doi membri, cari să semneze con
tractul de vindere-cumpărare încheiat cu Ministerul sănătăţii 
asupra imobilului de mai sus. Se hotăreşte a se cere Ministerul 
sănătăţii achitarea chiriei pe anul 1925 după imobilul vândut 
până la data contractării vânzării. 

A doua şedinţă s'a ţinut în 17 Ianuarie 1926. De astă dată 
avându-se în vedere data scadenţei de plată a preţului cu care 
s'a vândut Ministerului sănătăţii imobilul din Cluj Cal. Victoriei 
No. 60, comitetul se ocupă amănunţit de feliul cum ar putea fi 
plasată suma mai rentabil atât din punctul de vedere al măririi 
capitalului, cât şi a posibilităţii de a fi ridicat de urgenţă în 
căzu1, când Asociaţia ar află de cuviinţă şi avantajios, să cum
pere un alt edificiu pentru Cămin. In acest sens se statoresc 
condiţiile pe lângă care banii să fie plasiţi la una sau mai multe 
bănciţ, ce vor putea accepta acele condiţii. 

Şedinţa a treia s'a ţinut la 20 Februarie 1926. De astădată 
având în vedere că contractul de vindere-cumpărare a imobilului 
din ches iune a fost încheiat definitiv cu Minist. sănătăţii şi preţul 
a fost în întregime ridicat, se hotăreşte că întrucât se iveşte 
ocaziune potrivită ţinând seamă de fluctuaţia valutară, chiar şi 
înainte de adunarea generală să se cumpere un edificiu de cămin. 

In şedinţa a patra din Aprilie 1926, comitetul se ocupă 
de chestia reţinerilor ordonate de Minister în favoare înfiinţării 
de sanatorii pentru învăţători. Comitetul a formulat un proect de 
regulament de feliul cum să fie administrate şi întrebuinţate 
sumele adunate. De altfel istoricul acestei chestiuni, precum şi 
despre modul cum a privit Asociaţia noastră în baza hotărîrilor 
aduse de adunările generală antecedente problema sanatoriilor 
va fi vorba într'un punct spedal din programul acestei adunări. 

In şedinţele din 5 şi 22 Maiu a. c. comitetului se ocupă 
din nou de chestiunea cumpărării unui imobil în Cluj cu o parte 
a sumei rezultată din vinderea imobilului pe care 1-a avut 
Asociaţia. 

In şedinţa a şaptea din 27 Iunie a. c. se discută şi aprobă 
un proect de statut in baza căruia să se facă unificarea tuturor 
Asociaţiilor învăţătoreşti din ţară. In acest scop au şi fost con
vocaţi la Braşov pe ziua de 1 Iulie reprezentanţii tuturor Aso
ciaţiilor. Despre stadiul în care se află chestiunea unificării Aso-



No, 5—6 înoâţât&rul 

ciaţiilor învăţătoreşti şi ce s'a lucrat până acum in aceasta di
recţie se va raportă într'un punct special al acestei adunări. 

La Braşov Asociaţia noastră a susţinut punctul de vedere 
al federalizării, pe când reprezentantul Asociaţiei corp. did. pri
mar din România a susţinut idea creerii unei Asociaţii generale 
în care Asociaţiile actuale ar întră ca subdiviziuni. Delegaţii 
noştri ne având mandat.de a primi acest punct de vedere, nu s'a 
putut ajunge la nici un rezultat concret. Rămâne ca adunarea 
actuală să-şi spună cuvântul hotărit cum şi în ce fel crede să 
se facă unificarea tuturor Asoc. înv. şi să dee mandat comite
tului, ca să lucreze în aceea direcţie pentru strângerea tuturor 
organizaţiilor învăţătoreşti sub o cunducere centrală. 

In şedinţa din 5 Iulie a c. comitetul a fixat data ţinerii 
adunării generale din acest an şi a stabilit programul. 

Tot la acest loc mai adăugăm, că comitetul a supravegheat 
•de aproape mersul şi regia Căminului fetelor de învăţători din 
Cluj, care constitue proprietatea Asociaţiei. Căminul e condus 
•cu pricepere şi pe lângă toată scumpetea şi greutăţile ce se în-
iimpină azi cu susţinerea şi provederea cu cele trebuincioase a 
unei astfel de instituţii, s'a făcut faţă tuturor necesităţilor spre 
mulţumirea părinţilor şi a copilelor lor aici găzduite. 

///. Consiliul General. 
Consiliul General al Asociaţiei a fost convocat în preziua 

adunării generale. Cu acesta ocaziune a examinat rapoartele 
In legătură cu punctele din program, precum şi gestiunea anuală 
a Asociaţiei. A examinat şi aprobat masurile luate cu privire la 
decurgerea adunării, pentruca problemele puse, fiind luminate 
din toate laturile, concluziile şi hotârîrile aduse să fie demne şi 
ducătoare la scopurile ce urmărim. 

IV. Activitatea secţiilor judeţene. 
In cursul anului secţiile judeţene au prestat o activitate 

îmbucurătoare. Activitatea lor se remarcă prin deosebita aten
ţiune ce au dat problemelor de ordin pedagogic şi cultural în 
general, probleme ce au fost analizate şi studiate în adunările 
ţinute. Pe lângă aceasta nici chestiunile de ordin profesional 
referitoare la apărarea intereselor şi stârei învăţătorilor nu au 
rămas neatinse şi fără ca secţiile sâ-şi spună cuvântul, indicând 
soluţiuni potrivite şi ducătoare la scop. O activitate rodnică în 
domeniul cultivării poporului s'a desvoltat in secţii prin şedinţele 
cercurilor culturale. Circularelor date de către centrul Asociaţiei 
secţiile s'au conformat. Chestiunile, ce au foît lansate spre opi-
niare, au fost studiate şi s'au primit răspunsurile cuvenite. In 
general în anul acesta mai mult de cât în ceialalţi ani secţiile 
au ţinut un strâns coritact cu centrul Asociaţiei. Şi acest fapt 
îşi are tâlcul său deosebit, când e vorba să apreciem puterea pe 
care o dă cohesiunea strânsă a subdiviziunilor ce alcătuesc Aso
ciaţia noastră. Mulţumită interesului ce au manifestat în genere 



conducerile secţiilor judeţene pentru tendinţa unei reorganizări 
pornită dela centru, astăzi suntem în situaţia de a ne da perfect 
seamă de efectivul de membri al fiecărei secţii. Şi acesta e urc 
lucru important, când putem şti în fiecare moment de ce forţă 
numerică dispunem. Astfel, conform tablourilor trimise dela toate 
secţiile judeţene, astăzi în cadrele Asociaţiei noastre avem 6768 
învăţători tit. def. şt provizori. In afară de aceasta numărul în
văţătorilor ajutori, stagiari şi toleraţi este de 1088. Aşadar urt 
număr impunător. O forţă de respectat. Dar ca oricărei forţă din. 
lume respectul i se cuvine numai atunci, dacă e organizată. 
Câte lncruri bune şi folositoare nu s'ar putea face, câte idealuri 
nu s'ar putea preface în realităţi, dacă de importanţa forţei or
ganizate ar fi pătruns cu adevărat şi cel din urmă membru. 
Aşteptăm ca cifrele de mai sus să fie un îndemn, ca şi mem
brii secţiilor mai întârziate să-şi strângă rândurile şi pătrun-
zindu-se de adevărata dragoste pentru interesele ce le susţine 
Asociaţia, să devie muncitori devotaţi pentru cauza comună. 

Acum în baza rapoartelor şi proceselor verbale sosite, să 
vedem pe rând în ce constă activitatea de un an a fiecărei secţii. 

1. Secţia judeţană Arad. Preşedinte Niculae Cristea. Are 
489 membri, învăţători tit. def. şi provizori. In secţie s'a des-

.voltat o frumoasă şi bogată activitate, Că în ce consistă aceasta 
activitate lăsăm să grăiască cifrele din raportul secţiei. Anume 
s'au ţinut 68 prelegeri din domeniul pedagogic literar şi 186 
prelegeri poporale. Pe lângă aceasta orice chestiuni de interes 
şcolar şi învăţătoresc s'au ivit, membrii secţiei le-au aprofundat,, 
analizat şi căutat să le dee o deslegare corespunzătoare. 

2. Secţia judeţană Alba de jos. Preşedinte Andreiu Floaşiu, 
Numărul membrilor, înv. def. şi provizori e de 326. Până la 
compunerea acestui raport, raport special despre activitatea sec
ţiei nu am primit. Din conţinutul proceselor verbale, ce le-am 
primit în cursul anului însă constatăm, că în secţie s'a muncit 
şi membrii au ţinut să fie la curent cu tot ceea ce frământa 
viaţa noastră şcolară şi profesională. 

3. Secţia judeţană Braşov. Preşedinte Vasile Ivan. Numărul 
învăţătorilor cu titlu def. şi pro vizor e de 122. Raportul special 
despre activitatea desfăşurată glăsueşte despre o muncă încor
dată depusă pentru apărarea intereselor membrilor. De altfel 
din contactul şi adresele pe care secţia le-a avut în cursul anu
lui cu centrul Asociaţiei reesă, că membrii au ţinut şi au ştiut 
să fie la curent cu tot ce a interesat viaţa noastră dăscălească 
în genere. 

4. Secţia Bistriţa-Năsăud. Preşedinte Gheorghe Todoran. 
Nnmărul membrilor, înv. cu titlu def. şi prov. 142. Munca des
făşurată în secţie în cursul anului este îmbucurătoare.' In şedin
ţele comitetului, în adunările secţiei şi subsecţiilor au fost dis
cutate şi analizate multe şi importante chestiuni de ordin şcolar 



şi învăţătoresc. Peste tot în secţie se săvârşeşte o muncă sis
tematică şi rodnică. 

5. Secţia Bihor. Preşedinte Niculae Firu. Numărul membri
lor titulari 555. Din procesele verbale primite dela conducerea 
secţiei reesă, că membrii îşi dau toată silinţa întru săvârşirea 
unei munci prodigioasă în toate direcţiile. In special remarcăm 
zelul cu care conducerea secţiei munceşte pentru a înfăptui un 
lucru de o mare însămnătate pentru închegarea rândurilor în
văţătorilor din acele părţi. Anume, înfiinţarea unui cămin al în
văţătorilor în Orade. 

6. Secţia Cluj. Preşedinte Oonstantin Iencica. Numărul 
membrilor 261. Din raportul primit se văd preocupările princi
pale asupra cărora s'a insistat mai mult pentru a li se da so
luţii potrivite. Aceste preocupări se referesc la chestiunile de 
ordin cultural şi profesional de care membrii s'au interesat de 
aproape în întrunirile avute şi şedinţele cercurilor culturale. In pri
vinţa împlinirii obligaţiunilor faţă de instituţiunile noastre (Asociaţie, 
Revistă şi F. Oh. Lazăr) aceasta secţie ocupă loc printre primele. 

7. Secţiile Caras, Severin şi Timiş-Torontal cuprinse sab 
denumirea de „Asociaţia învăţătorilor bănăţeni." Preşedinte Pa-
trichie Râmneamţiu. Aceasta Asociaţie încadrează 1176 membri, 
învăţători cu tit. def. şi prov, o forţă care în cursul anului a 
dat dovezi de o activitate rodnică în toate direcţiile. Prin în
demnul, spiritul de iniţiativă şi sirguinţa conducerii aceasta Aso
ciaţie ne face dovadă ce lucruri frumoase pot fi realizate şi câte 
instituţiuni de binefacere pentru învăţători se pot crea şi susţine 
când se munceşte umăr la umăr şi fiecare membru îşi dă seamă 
de rolul ce trebuie să-1 aibă în cadrele organizaţiei sale. Paralel 
cu activitatea culturală desvoltată, membrii „Asociaţiei bănăţene" 
au făcut începutul unor lucruri, care vor servi interesele învăţă-
lorimei în genere. Un internat pentru fii de învăţători, cari stu
diază Ia Politehnica din Timişoara e ceva, ce trebuie să inte
reseze de aproape pe toată lumea dăscălească. 

8. Secţia Făgăraş. Preşedinte Octavian Pop. Are 227 în
văţători tit. def. şi prov. E o secţie de o tradiţională disciplină. 
Si în anul acesta a activat neobosit în toate direcţiile atât sub 
raport profesional, cât şi cultural şi economic pentru luminarea 
şi înaintarea masselor dela sate. Subsecţiile şi-au ţinut adună
rile statutare în care au fost discutate chestiuni instructive din 
domeniul vieţii şcolare şi învăţătoreşti. Cu toate ocaziunile a 
manifestat un viu interes pentru problemele dela ordinea zilei. 

9. Secţia Hunedoara. Preşedinte Ioan Sântimbrean. Are 463 
înv. tit. def. şi prov. Raport despre activitatea secţiei n'am pri
mit, până la data acestei dări de seamă. Din procesele verbale 
sosite la centrul Asociaţiei se constată însă o muncă înbucură-
toare şi o preocupare de toate chestiunile ce privesc şi prin 
care se poate ridică învăţătorimea. 



10. Secţia Mureş Preşedinte Etnii Drăgan. Numărul înv. 
tit. def. şi prov., membri ai secţiei 252. Raportul detailat ne 
arată o activitate intenzivă şi un interes deosebit pentru toate 
chestiunile referitoare la învăţători. In cursul anului secţia şi-a 
ţinut adunarea generală ordinară, iar în şedinţele comitetului s'au 
analizat problemele dela ordinea zilei, luându-se hotărîri ducă
toare la scop. Menţionăm exactitatea cu care această secţie şi-a 
îndeplinit obligaţiunile faţă de Asoc, F. Oh. Lazăr şi revista 
„învăţătorul." 

11. Secţia Maramureş. Preşedinte Ştefan Bota. Numărul 
membrilor 110. Am primit un raport amănunţit de activitatea 
secţiei. Se constată o muncă frumoasă desvoltată de membri în 
cercurile culturale şi in şedinţele celor patru subsecţii. In cursul 
anului s'au ţinut numeroase lecţiuni practice şi conferinţe pentru 
popor cu ocazia întrunirilor. 

12. Secţia Sălaj. Preşedinte Gheorghe Şimonca. Numărul 
membrilor 310. Secţ a şi-a ţinut adunarea generală ordinară. Se 
observă o nizuinţă îmbucurătoare de reorganizare şi începerea 
unei activităţi sistematice. 

13. Secţia Sătmar. Preşedinte Nicolae Nicoară. Secţia are 
485 membri. Pană în prezent, la centrul Asociaţiei n'a sosit nici 
un fel de raport despre mersul şi starea secţiei în anul trecut. 

14. Secţia Someş Preşedinte Ioan Roman. Secţia are 250 
membri, socotiţi numai înv. cu titlu def. şi prov. Din procesele 
verbale primite se constată o activitate mulţumitoare şi o deo
sebită atenţiune şi grijă faţă de chestiunile învăţătoreşti curente. 

15. S cţia Sibiu, Preşedinte Niculae Iordan. Are 272 mem
brii înv. tit. Precum în anii trecuţi aşa şi de data aceasta în 
în secţie s'a muncit cu zel şi mult. Comitetul central lucră din 
răsputeri pentru strângerea fondurilor necesare la înfiinţarea unui 
Cămin învăjătoresc în Sibiu. Nu este chestiune de ordin cultu
ral, profesional şi şcolar, care să nu fi fost înbrăţişată şi stu
diată cu ardoare. 

16. Secţia Turcia. Preşedinte Teodor Oţel. In secţie sunt 
345 înv. tit. Secţia a ţinut adunarea generală ordinară. Faţă de 
toate neajunsurile şi problemele ce viaţa ni le pune în cale, con
ducerea secţiei a ştiut să ia hotărîri şi să dee soluţii potrivite. 
Mai nou în secţie s'a înfiinţat o Societate de înmormântare pen
tru ajutorarea membrilor corpului didactic primar din jud. Turda. 
Chestiunea înfiinţării unui Cămin în Turda asemenea e la or
dinea zilei printre membrii acestei secţii. 

17. Secţia Târnava-Mare. Preşedinte Niculae Miuţa. Are 207 
înv. tit. Raport despre activitatea secţ:ei nu s'a primit la centru. 

18. Secţia Târnava-Mică. Preşedinte Niculae Mărginean. 
Membrii secţiei sunt în număr de 181 înv. tit. Neţinându-se încă 
adunarea generală anuală, conducerea secţiei nu ne-a raportat 
despre activitatea săvârşită în cursul anului. 



19. Secţia Odorheiu. Preşedinte Ioan Kiss.. Numărul mem
brilor e de 160 înv. tit. Despre activitatea desfăşurată în secţie 
« 'am primit raport. 

20. Secţia Ciuc. Are 128 membri înv. tit. Se află în stadiu 
de organizare. 

21. Secţia Treiscaune. Preşedinte Ioan Dima. Are 307 mem
bri. Secţia în cursul anului s'a reorganizat şi a început o acti
vitate mulţumitoare. Tot ce împrejurările locale ridică la supra
faţă şi e de interes pentru bunul mers al învăţământului şi al 
culturii în general e de aproape supravegheat şi analizat de 
conducerea secţiei. 

In privinţa organului Asociaţiei revista „învăţătorul", Că
minul fetelor de învăţători din Cluj, averea Asociaţiei, rapoar
tele speciale ne vor da o icoană clară de situaţia în care se află. 

Onorată adunare generală! Aceste sunt lucrurile pe care vi 
le-am putut raporta în legătură cu activitatea săvârşită în cad
rele Asociaţiei noastre în cursul unui an. Sunt date, după care 
putem aprecia întrucât am progresat faţă cu ceialalţi ani. Pen
tru a ne putea avânta, fără îndoială, a rămas încă să se mun
cească mult şi e necesară o voinţă şi o conştiinţă unică, care 
să stea la baza acţiunii tuturor membrilor. Cu cât timpul trec», 
forţa noastră se măreşte în proporţia în care tot mai multe ele
mente hotărîte ies la suprafaţă şi printr'un efort de muncă im
pun respectul drepturilor şi scopurilor ce urmărim. In ce pri
veşte activitatea secţiilor, am văzut, cu cât o secţie este pre
ocupată mai mult de problemele dela ordinea zilei, cu atât mai 
mult se întăreşte, iar Asociaţia câştigă un sprijin demn în cau
zele generale, pe care trebuie să le susţie şi promoveze. 

Dorind ca fiecare an ce trece să însemneze o etapă de 
înflorire şi întărire a scumpei noastre Asociaţii, Onorată adu
nare generală şi fraţilor colegi, Vă rugăm să luaţii la cunoştinţă 
şi să aprobaţi acest raport. 

Cluj, la 3 August 1926. 
Traian Şuteu Gavril Almăşianu 

preşedintele Asociaţiei. secr. gen. al Asociaţiei. 

Anunnţ. 
Titlu provizor Nr. 909 despre 5 acţiuni in sumă de Lei 1250 

asupra Vasile Chintoan din Cluj, eliberat de Banca învăţătorilor 
S. A. Cluj, l-am pierdut şi-l declar de nul şi nevalabil în mâna 
4>ri cui s'au află. 

Vasile Chintoan, s. revizor şcolar. 



Raportul 
Casierului general al Asociaţiunei, despre situaţia cassef 
la 31 Iulie 1926 către congresul învăţătoresc ţinut la Braşov 

în zilele 28, 29 şi 31 August 1926. 

1. Fondul cultural. 

o) Intrate. 
1. Escedentul anului 1924—1925 face . . Lei 11.725-— 
2. Cotizatjuni „ 16.036-— 
3. Dividenda după 206 acţii Banca învăţat. . „ 5.150 — 
4. Valoarea caselor din Cal. Victoriei No. 60 „ 4,000.000 — 
5. Interese capitalizate după depuneri vechi „ 798'— 
7. „ „ „ n o i 

şi diverse . „ 230.66Q-— 
Total Lei 4,264.369-— 

b) Cheltueli. 
1. Diverse şi spese de călătorie . . . . Lei 106.126-— 
2. Cheltueli de cancelarie „ 778'— 
3. Plata datoriilor la Banca învăţătorilor . „ 302.500 — 
4. Impozite şi timbre fixale „ 203.492-— 
5. Cheltueli cu procesul şi onorar de advocat „ 74.392-— 
6. Lefuri „ 8 000-— 
7. Diverse „ 29.27350 

Total Lei 724.561 -50-

Balanţa. 
Intraţi Lei 4,264.369-— 
Cheltuiţi . . . . . 724.561-50 

Escedent Lei 3,539.807-50 

Escedentul se compune: 
206 Acţii Banca .învăţătorilor din Cluj . Lei 51.500-— 
Act. de portofoliu, (achit. Fond. Gh. Lazăr 

imprum.) 155.12150 
Depuşi în Libelul No. 289—1926 . . . „ 3,315.470-— 

. „ „ , 235-1926 . • . „ 17.716--
Total Lei 3,539.807'5O 

2. Fondul escursiunilor. 
Capital depus . . . . Lei 8.688-— 
Dobânzi pe 1925—1926 , 522 — 

Total Lei 9.210 — 



3. Fondul orfelinat. 
1. Capital depus. . . Lei 7.592-— 
2. Dobânzi pe 1925—26 „ 774-— 
3. Depunere nouă . . „ 140 — 

Total Lei 8 506-— 

Rezumai 
despre averea mobilă a Asociaţiei. 

1. Fondul cultural dispune în numerar de Lei 3,539.80750 

Toată averea Asociuţini în numerar Lei 3,557.523*50 

Domnilor Colegi! 
In espunerea de motive ce însoţiâ raportul meu la finele 

anului trecut 1925 Iulie 30, ziceam: „Asociaţia făcând un paş 
îndrăzneţ prin cârmuitorii săi dela centru, a realizat uu câştig 
enorm, despre al cărui rezultat vor vorbi cifrele anului viitor 
bugetar", etc. etc. 

Azi realitatea se vede. Asociaţia dispune de un numerar 
depus la Banca învăţătorilor, sau acte de portofoliu de 3,557.523 
Lei şi nu are nici o datorie financiară. Dispune de un imobil 
Căminul fetelor de învăţători". Durere însă că, secţiile şi sub-
secţiile Asociaţiunei nu-şi fac toate datoria şi că tot apelul 
nostru dela centru rămâne neauzit şi neînţeles. Ba constat 
cu durere, că unele secţi au făcut apel să li se dea lor o 
parte din escedentul Asociaţiei din anul curent, uitând că ele 
nu au ajutat Asociaţia nici cu cât erau obligate a contribui 
pentru susţinerea ei. Constat asemenea, că domnii casieri ai 
secţiilor au multă parte de răspundere in mersul greoi al Aso
ciaţiei din punct de vedere financiar. Domniile lor, ca şi preşe
dinţii, de altcum, nici nu ştiu, cine e casierul Asociaţiei şi de 
multe ori trimit cota cuvenită Asociaţiei la fondul „Gh. Lazăr", 
sau la revista „învăţătorul" şi apoi greutăţi cu descărcarea şi 
aranjarea etc, când cu puţină bună voinţă s'ar putea aranja totul 
cu bine şi mulţumitor. 

Ca şi în anul trecut, în anul acesta s'a făcut apel la domnii 
preşedinţi ai secţiilor să trimită cota din cotizaţii la Asociaţie, 
dar fără aproape nici un rezultat favorabil. 

Ne-au ascultat glasul 4 secţii: a) a jud. Mureş, trimiţând 
pe 1924 lei 170, pe 1925 lei 3355. Deci în total lei 3526, fiind 
la curent. Secţia jud. Som.es, din 1923 lei 280 şi din 1924 lei 
1450. In total lei 1730. Secţia jud. Maramureş 3600 lei, fără nici 
o indicaţie că pe ce an se cuvine această sumă. Se vede că-i 
eră mult domnului casier să se ostenească a ne lămuri, trimi-
ţându-ne tabloul învăţătorilor din judeţ şi repartiţia pe ani a 

2. Fondul escursiunilor 
3. Fondul orfelinatului 

9.210-— 
8.506 — 
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cotei plătită. In jud. Făgăraş s'a găsit bunul simţ la domnul în
văţător Gh. Dragoviciu, înv. în Urez şi a trimis cota sa pe 1925 
de 20 Lei d-lui P. Bura, casierul rondului „Gh. Lazăr", care mi-a 
transpus-o predându-i dovadă. Secţia judeţului Cluj, care avea 
plătită cota numai pe 1921—22 în suma de 370 lei, azi e la 
curent cu tor, plătind 7160 lei şi anume: pe 1919—21 lei 760 ; 
iar pe 1922—1926 lei 6400, dovedind prin aceasta că, cu bună 
voinţă se poate face mult. 

Au rămas nepăsătoare următoarele secţii: 

1. Someş pe 1919—20. 
2. Bistriţa-Năsăud pe 1919—20 şi pe 1921—22. 
3. Sălaj pe 1923—26. 
4. Sâtmar pe 1919—26. Să pare că nu vor să ştie de Asociaţie. 
5. Bihor pe 1919—20, 1921—23, 1925—26. 
6. Turda pe 1919—21 şi 1922—26. 
7. Alba de jos pe 1919-20 şi 1921—1926. 
8. Mureş pe 1919—20. 
9. Târnava-Mică pe 1920—21, 1922—25, şi 1925—26. 

10. Târnava-Mare pe 1921—26. 
11. Braşov pe 1920—22, 1923—26. 
12. Făgăraş pe 1920—21. 
13. Sibiu pe 1921—26. 
14. Arad pe 1919—1923. 
15. Hunedoara pe 1919—1926. 
16. Timiş-Torontal pe 1919—20, 1921—22 şi 1923—1926. 
17. Treiscaune pe 1922—1926. 
18. Caras pe 1919—22 şi 1923—26. 

Deci dacă am socoti că fiecare din secţiile restante ar plăti 
circa 1500 lei, acoperind tot restul lor până în prezent, am avea 
cota cotizaţiilor 27.000 lei, sumă cu care biroul central şi ar 
putea acoperi lipsurile fără a atinge capitalul realizat din vân
zarea caselor, răscumpărate cu mari jerfe morale şi financiare. 

îndemn dar cu toată căldura pe onoraţii colegi a-şi plăti 
datoria Ia Asociaţie, căci altcum nu e departe timpul, când ni 
se vor putea aplica cuvintele Mântuitorului spuse jidovilor: 
„Peirea ta, prin tine, Izraile". 

Deci rog pe domnii preşedinţi de secţii a trimite prin de
legatul său cu procură la congres şi cota cuvenite Asociaţiei, 
acoperind astfel restanţele. 

D. Hancu 
casier general 

Cluj, Str. Paris 35. 



Proiect de buget pe 1926—1927. 
Activ. 

1. Restul cotizaţiilor vechi şi din cotizaţii noi Lei 27.000-
2. Dividenda după 206 Acţii Banca învăţătorilor „ 6.000* 
3. Dobânzi după capitalul depus . . . . . . 500.000-
4. Capitul depus în numerar . „ 3,488 307-

Total Lei 4,021.307 — 
Pasiv. 

1. Spese de cancelarie . . . Lei 3.000' 
2. Deplasări şi diverse . . . „ 15.000 
3. Fond de rezervă . . . . „ 3,988.307 
4. Diverse „ 15.000' 

Total Lei 4,021,307-— 
Cluj, 31. Iulie 1926. 

Casier general : 
D. Hancu. 

Raport 
despre viaţa şi gestiunea „Căminului Fetelor de 

învăţători-* din Cluj pe an şcolar 1925—1926. 

In urma concursului publicat şi primirilor făcute s'au pre
zentat la Cămin ca interne până la 30 Sept. 1925. 

30 fice de învăţători (din cari 2 primite gratuite), 
39 fice de neînvăţători, 
69 interne în total. 
In cursul timpului după 1 Octomyrie 1925 au mai întrat 

ca interne: 
5 fice de învăţători şi 
5 fice de neînvăţători, 
6 9 + 1 0 = 79 interne în total. 
In cursul anului s'au depărtat din Cămin în total 7 interne, 

dintre cari 2 fice de învăţători şi 5 streine. Cauzele retragerii 
au fost 2 boala, la una lipsa de mijloace materiale; la 3 purtarea 
Ipr; iar 1 a fost eliminată. 

Până la finea anului au rămas în Cămin 72 Interne (între 
cari e socotită şi pedagoaga Elisabeta llea, care a fost primită 
ca internă la August 1925). 

Dintre acestea au fost: 
32 fice de învăţători şi 
40 fice de neînvătători. 



Internele acestea au frecventat următoarele scoale: 
2 Şcoala primară No. 8., 

14 Liceul Regina Măria, 
'12 Şcoala Secundară „Principesa Ileana", 

4 Şcoala profesională de fete, 
25 Şcoala superioară de comerţ pentru fete, 
9 Conservatorul de muzică, 
1 Şcoala de Bele Arte şi 
5 Universitatea. 

72 
Dupa limba maternă au fost 65 Românce (2 din Bucuvina, 

5 din Vechiul Regat şi 58 din Ardeal şi Banat) 6 Unguroaice şi 
1 Germană. 

Hrana internelor a fost cât s'a putut mai variată şi de bună 
calitate; iar cantităţile au fost cele prescrise de Ordonanţa fos
tului Directorat al Instrucţiei din Cluj. 

In cazurile de lipsă, internele suferinde ori slabe de sto
mac, beneficiau de regim de hrană separat şi schimbat, admi-
ţându-se şi plusuri de pâine, lapte ori ceaiuri calde în cazurile 
motivate. 

S'a avut grije, ca fiecare internă să-şi ungă în fiecari Vi
neri seara părul cu un oleu prescris de medicul Căminului, iar 
în fiecare Sâmbătă seara să-şi spele capul cu Bay-Rum ori leşie, 
după necesităţi. 

Apoi tot a H-a săptămână, fiecare internă a făcut cât o 
bae caldă de 45 minute, admiţându-se — în cazurile motivate 
— celor ce cereau a face bae şi afară de rând, decâte ori 
aveau nevoe. 

Starea sanitară, la începutul anului, n'a fost mulţumitoare, 
din pricina Şcarlatinei, care grasând pe-o scară întinsă în Ţară, 
s'a furişat prin baccilii aduşi de o internă din satul său — pă
rerea medicilor oficiali — şi în Cămin, contaminându-se încă 
10 interne dintre acele mici, care locuiau în acelaş etaj cu 
respectiva. 

Din acest motiv Căminul întreg a fost pus sub carantină 
oficială din 1 Noemvrie — 12 Noemvrie şi din 17 Noemvrie 
— 25 Noemvrie 1925. 

Remarc că, prima oară din 22 Octomvrie — 27 Octom-
vrie 1923 au fost sub carantină oficială din cauza Şcarlatinei 
Şcoala secundară de fete „Principesa Ileana" şi Şcoala superioară 
de comerţ pentru fete din loc, frecventate de 37 de interne ale 
Căminului şi şi aşa se esplică uşor şi contaminarea Căminului. 

Dar mulţumită măsurilor largi, luate pentru stingerea epi
demiei, care au fost: stropirea de 2 ori cu Lysol şi Lysoform 
a întregului interior al edificiului, inclusiv mobilierul şi alte 
efecte, văruirea de 2 ori a întregului interior, precum şi trecerea 
prin etuve de 2 ori a tuturor efectelor de îmbrăcăminte şi de pat 



din întreg Căminul, epidemia a încetat în Cămin, continuându-se 
însă în oraş. 

In restul timpului, însă până la finea anului şcolar starea 
sanitară a fost dintre cele mai mulţumitoare. 

Purtarea internelor, însă în special a celor mari, n'a co
respuns în totdeauna prescriselor Regulamentului, aşa că a fost 
aievoe de dese aplicări de dojane aspre, sau chiar eliminarea, 
din partea Direcţiunii. 

In acest an — făcându-se o încercare — dacă n'ar putea 
ii plasate îu Cămin şi înterne, care nu frecventează [şcoalele 
secundare, experinţa n'a dat resultatele aşteptate, ca fetele mai 
mari să fie călăuze în spre bine a celor mai mici. 

, Sporul în studii încă a fost mulţumitor, observându-se din 
trimestru în trimestru progrese tot mai mari. 

Dintre internele, care, au frecventat clasele superioare ale 
sşcoalelor secundare sunt: 1 repetentă; 3 corigente iar restul au 
trecut clasa, obţinând 6 inse şi premii, parte pentru silinţă, 
parte pentru o purtare frumoasă. 

Dintre cele, care au frecventat clasele inferioare sunt: 4 
corigente; 4 repetente şi 1 neclasificată, iar premiată 1. 

Pentru lecturile particulare internelor le a stat la dispoziţie 
Biblioteca Căminului, constatatoare din 165 volume aproape 
toate legate. In cursul anului şcolar curent, Biblioteca s'a sporit 
•numai cu 2 volume din cari unul donat de d-1 revizor şcolar 
P . Bura iar altul de subsemnatul. 

Atară de Bibliotecă, la dispoziţia internelor mai stăteau 2 
garnituri de şah pentru distragerea lor. 

Pentru formarea internelor şi sub raportul social a func
ţionat şi în anul trecut şcolar Societatea de lectură a internelor, 
-care a ţinut mai multe şedinţe exclusiv în cercul restrâns a Că
linului, cu diferite producţiuni. 

Cu aceste ocazii am remarcat pe interna El. Mateş, fica 
«unui învăţător, cu câteva poezii originale şi promiţătoare. 

Societatea de lectură dispune azi şi de un Fond al său 
«de 2503 Lei depuşi la „Banca învăţătorilor." 

Sub raportul gospodăresc, m'am silit a satisface toate ce
rerile juste şi la loc, ori dela cine ar fi venit acelea, precum 
m'am silit a păstră atât edificiul cât şi zestrea Căminului în 
hună stare, ba le-am înmulţit şi îmbunătăţit, dupăcum âm rău-
şit a-mi crea mijloacele financiare necesare. 

In cursul anului şcolar 1925 — 1926 au fost încassări: 
858-77 Lei din exedentul anului 1924—25; 

764.200-— „ din taxele de întreţinere; 
7.550-— „ din taxele de uzaj şi bibliotecă ; 

220.000— „ din subvenţia de stat; 
1.88Q-— „ din alimente vândute; 

îransoit 994.488-77 Lei 



Report 994.488-77 Lei 
37.715— „ din diverse, dintre cari au fost 32.000 Lei 

împrumuturi; 
62.067-75 „ din colecta începută în anul 1924 şi su

mele intrate sau trecut la venituri în cursul 
a. 1025/26. 

1,094.271-52 Lei în total. 
Cheltuelile reclamate de alimentare, combustibil, luminat,, 

întreţinere etc. au fost următoarele: 
32.857-— Lei dările, asigurările şi cheltuelile de biurou ţ. 

574.478-23 „ alimentarea; 
66.325'— „ combustibilul; 
25.800-— „ luminatul; 
72.906-50 „ obiecte de inventar; 

165.469-06 „ întreţinerea edificiului, mobilierului e t c ; 
82.255-— „ lefurile şi honorarele; 
13.935-25 „ medicamentele; 
42.000-— „ diverse (restituirea creditelor din 1924/25 

şi a. trecut). 
1.076.026-04 Lei totalul cheltuelilor. 
Scăzând Cheltuelile din Venituri, rămâne un exedent de 

18.245-48 Lei, care se trece în contul anului 1926—27. 
Cum se poate vedea din sumele de!a venituri, colectai 

întreprinsă în beneficiul Căminului la 30 Iunie 1926 se contează 
cu suma de 62.067,75 Lei, care s'a utilizat la lucrările din par
terul şi suterenul edificiului făcute în vara a. 1925 şi care am 
costat 106.240-06 Lei după preluarea lor de către oficiul ingi
neresc al Statnlui. 

Aici ţin să mai amintesc, că astăzi Căminul mai dispune 
şi de un Fond inatingibil de 27.500 Lei (depuşi la Banca în
văţătorilor), la cari mai adăugând şi interesele Contului curent: 
de 1.776 Lei, ne dă suma de 29.276 Lei plus o acţie „Banca 
învăţătorilor" cu No. 3029 în valoare nominală de 250 Lei, do 
nată de d-1 Ioan O. Damian, învăţător-director în Roşia de Secaş~ 

Cluj, 12 Iulie 1926. 
Iacob Boieriu. 

dir. Căm. 



Raportul 
Redacţiei şi Administraţiei revistei „învăţătorul" despre gestiunea fi

nanciară a revistei dela i Aug. 1925—15 Aug. 1926 

Onorat Congres. 
Şapte ani se împlinesc de când organul oficios al Asocia-

ţiunei noastre revista „învăţătorul" îşi continuă editarea şi reor-
ganizarea ei, pentru a servi înteresele tagmei noastre.' 

E un fapt cert, că aproape de 4 ani, organul asociaţiei 
noastre dincoace de Carpaţi, trece printr'o vădită criză, prici
nuită în mare parte de munca scumpă, hârtia speculată şi în 
mare parte şi de apatia unora din membrii Asociaţiei, cari nu 

. o sprijinesc. Multele reviste, aşa zise oficiale, create pe lângă 
Revizoratele şcolare, unele sub scutul secţiilor judeţene şi Im
puse învăţătorilor, a redus în mod simtilor numărul abonaţilor 
nostrii. O parte din aceste zise reviste, foiletoane, în loc se 
conlucre în cadrul aceluiaşi ideal pe care-1 urmărim, prin sepa
ratismul neînţe es, pregătesc mai mult terenul pentru dezorgani
zare. Stând lucrul aşa, cum vom mai putea pretinde, unui învă
ţător, ca din modestul său salar să plătească 3—5 abonamente 
de ziar. învăţătorul care între atari împrejurări stă la datorie e 
un apostol. Planul nostru de reacţiune va duce la isbândă, când 
ne vom da seamă de toate aceste. 

Cu credinţa In leacul ce poate şi tebuie să vină, vom porni 
înainte spre drumul creat de slujitorii credincioşi ai tagmei 
noastre, susţinând necontenit, cu vorba şi cu condeiul, toate 
chestiunile noastre şi nu ne rezervăm nici un minut de 
odihnă, până când vom isbuti. De nu vom rensi, vom pleca cu 
credinţa, că am pus din sufletele noastre, tot cea ce se putea 
pune. 

Şi acum trecând peste aceste constatări generale, pentru 
o mai bună orientare a On. Congres, voi trece la partea spe
cială, arătând gestiunea revistei în anul 1925/26, la întrate şi 
eşite, făcând în urmă un bilanţ general dela data 15 Aug. 1925 
până la 15 Aug. 1926. 

I. Intrate. 
1. Numerarul reportat din 1925 . . . Lei 153860 
2. Subvenţie dela Banca învăţătorilor . „ 5000 — 
4. Abonamente . . . . . . . . . „ 68901 — 

Total: . . Lei 7543960 
II. Eşite. 

1. Pentru tipărirea revistei Lei 68757 50 
2. Secretarului Revistei „ 5500-— 
3. Redactorului şi Administratorului Salar „ 
4. Timbre, cartare, expediţie . . . . , 1189-— 

Total: . . Lei 75437*50 



Balanţa. 
I. Intrate Lei 75439-C0 

II. Eşite . „ 7543750 
Escedent: . . Lei 00002-10 

Scăzând cheltueli'e, în sumă de 75.437 Lei 50 bani, din 
totalul venitelor de 75.439 Lei 60 bani, rămâne Ia 15 August 
1926 un sald de casă în sumă de 2 Lei 10 bani. Pe lăngă chel-
tuelile de mai sus, avem datorii în sumă de 59.970 Lei cheltueli 
de tipar din trecut, a căror acoperire ar fi restanţele din abo
namente pe anii 1925 şi 1926 sumă de 135.130 Lei, iar pe anul 
1924, 107.493 Lei cari sunt date pentru înprocesuare, conform 
hotăriri congresului din Oradea-Mare. Pntru încasarea restan
ţelor din anul trecut şi anul curent să decidă On. Congres. 

T A B L O U L 
abonaţilor şi restanţelor la revista „învăţătorul" 

pe anii 1925—26. 

N
o

. 
cu

re
n

t 

Judeţul 

! 

N.-ruI abonaţilor Restanţe 
pe anii Restanţa 

totală 

N
o

. 
cu

re
n

t 

Judeţul 

! 
1924 1925 1926 1925 1926 

Restanţa 
totală 

1 Alba 127 69 31 3240 3540 6780 
2 Arad 52 43 39 1560 3870 5430 
3 Bihor 22 13 10 480 1200 1680 
4 Braşov 24 16 11 480 1080 1560 
5 Caras şi Severin 184 90 62 5760 6240 12000 
6 Ciuc 20 12 6 600 720 1320 
7 Cluj 289 251 288 2800 18560 21360 
8 Făgăraş 163 106 44 7200 5040 12240 
9 Hunedoara 118 45 32 1560 3500 5060 

10 Maramureş 4 1 1 — — — 
11 Mureş 94 81 261 — 13320 13320 
12 Năsăud 96 53 21 3360 2520 5880 
13 Odorheiu 6 2 2 — 240 240 
14 Sălaj 149 45 17 3120 2400 5520 
15 Satu-Mare 101 28 24 1560 2040 3600 
16 Sibiu 103 89 50 5480 4800 10280 
17 Someş 118 42 28 5280 3240 8520 
18 Târnava-Mare 88 42 18 3600 2040 5640 
19 Târnava-Mică 78 26 11 2400 1200 3600 
20 Timiş-Torontal 38 25 19 1140 2160 3300 
21 Treiscaune 41 9 2 960 120 1080 
22 Turda 80 45 23 3000 2760 5760 
23 Gratuite 13 35 13 — -- — 
24 Diverse 19 4 10 360 600 960 
25 Schimb 47 28 29 — — — 
26 Străinătate — — 2 — — — 

2264 1205 1054 53940 81190 135130 



Din tabloul alăturat, se constatei că din cei 1040 abonaţi 
ai revistei în anul curent şi-au achitat abonamentul numai 377, 
rămânând 663 abonamente neachitate, ceeace ne-a făcut pe lângă 
toată voinţa, imposibilă editarea regulată a revistei. 

Revista se tipăreşte în 1500 exemplare şi să expediază în 
1054 exemplare. Faţă cu anul trecut numărul abonaţilor a scăzut 
cu 151, în urma faptului că tuturor acelora, cari nu şi-au aran
jat abonamentul pe anul 1925 li s'a sistat expediarea revistei 
cu începutul anului curent. Tipărirea unui număr simplu costă 
13.264 Lei plus mărcile şi spesele de expediţie. 

In faţa înaltului scop al revistei, nu vom cruţa nimic în 
lupta pentru înlăturarea greutăţilor. Vom pune muncă, suflet şi 
ori ce sacrificiu pentru ca revista să-şi urmeze calea, pătrunşi 
fiind că o susţinem o cauză dreaptă, cinstită şi curată. 

Aduc mulţumită şi pe această cale, tuturor cetitorilor şi 
susţinătorilor revistei, solicitând şi pe viitor sprijinul, pentruca 
revista să păşească din ce în ce mai temeinic pe calea ce şi-a 
croit o, răspunzând tot mai mult aşteptărilor. 

Asemenea aduc vii mulţumiri tuturor colaboratorilor, cărora 
fac un cald apel a continuă şi pe viitor. 

In deosebi aduc vii mulţumiri redactorului revistei noastre 
d-lui Andreiu Pora [şi personalului dela Administraţie cari nu 
au îngreunat bugetul Administraţiei nici cu un ban, oferindu-şi 
serviciul lor gratuit cauzei noastre sfinte. 

Cu convingerea că acei cari înţeleg rostul revistei noastre 
şi doresc apariţia ei mai departe se vor grăbi să răspundă ape
lului nostru, păşim încrezători tot înainte pentru a putea ajunge 
la desăvârşirea operei noastre. Consolidarea şi organizarea tu
turor învăţătorilor români. 

Onorat Congres! După acest raport detailat, făcut asupra ges-
tiunei revistei „învăţătorul" despre timpul dela 15 Aug. 1925 până la 
15 Aug. 1926, rog on. congres să binevoiască a lua la cunoştinţă acest 
raport şi a-mi da pe acezt an de gestiune descărcarea cuvenită. 

Em. Eremie 
Adm. rev. învăţătorul." 

Raportul 
Comitetului de supraveghere .al Căminului „Casa învăţătorilor". 

Comitetul de cenzori al Căminului Casa învăţătorilor, a con
trolat şi cenzurat bilanţul institutului anului 1925. Toate poziţiile 
le-a confrontat cu bilanţurile lunare, cu jurnalul de cassă şi cu 
actele justificative, găsindu-le în consonanţă şi ordine. Comite
tul a constatat că directorul şi funcţionarii Căminului, îşi înde
plinesc datoria cu cinste şi devotament. Propunem deci on. adu
nări generale, să aprobe bilanţul Căminului pe 1925 şi să dea 
Directorului şi nouă cuvenita descărcare. 

Cluj, la 10 August 1926. 
Anton Domide, Dimitrie Hancu, Ion Pescariu. 



Căminul Casa învăţătorilor 
în anul şcolar 1925—26. 

Căminul nostru, Casa învăţătorilor din Cluj, s'a deschis la 
1 Octomvrie 1925. Au fost plasaţi la deschidere 178 studenţi, 
iar mai târziu au mai fost plasaţi alţi 16 studenţi, astfel că la 
sfârşitul anului şcolar, el a adăpostit în total 194 studenţi. Plasarea 
în camere s'a făcut la începutul anului de către administraţie, 
de acord cu Comitetul studenţilor aflători în Cămin. 

Studenţimea din Cămin a avut întreagă întreţinerea, apoi 
luminatul, încălzitul, spălatul rufelor de pat, cari se dau dela 
institut, şi serviciul complect. Tot la două săptămâni studenţii 
au fost serviţi cu baie. 

Cei 194 studenţi adăpostiţi în Cămin, în anul şcolar 1925/6, 
din punct de vedere al situaţiunii lor şi al întreţinerii se împart 
în următoarele categorii: 6 bursieri şi 51 semibursieri ai Socie
tăţii Gh. Lazăr, 17 bursieri în bani ai Universităţii, 60 solvenţi, 
fii de învăţători şi 60 solvenţi, studenţi dela diferite facultăţi, 
nefiind fii de învăţători.*) 

Taxele de întreţinere pentru studenţii universitari, nefiind 
fii de învăţători au fost în anul trecut 1500, iar cele ale sol
venţilor, fii de învăţători de 1300 Lei lunar, deci fii de învăţă
tori solvenţi au avut lunar o reducere de 200 Lei, cea ce înseamă 
anual o reducere de 2000 Lei. 

Pentru a servi pe studenţi, la masă, în camere şi alte ser
vicii, precum şi pentru necesităţile de bună funcţionare ale Cămi
nului, au fost angajaţi în total 26 persoane de serviciu. 

Pentru trebuinţele intelectuale şi distrative ale tineretului, 
a stat la dispoziţia lor sala de lectură cu biblioteca, şi sala de 
Conversaţie, cu două mese de billiard, şach, domino şi două 
piane. In sala de bibliotecă se găsesc 6 du'apuri potrivite pen
tru cărţi, cuprinzând aproape 1400 cărţi, unele în mai multe 
volume, dintre care 280 au fost cumpărate şi compactate în 
anul acesta. Deasemenea au fost compactate o parte din cărţile 
vechi, care erau încă numai broşate. Compactarea a executat-o 
în condiţiuni bune, Tipografia şi Compactoria Curţii de Apel 
din Cluj, cu o reducere la preţ de 50%, pentru care, Direcţiunea 
se simţeşte datoare a exprimă şi pe aceasta cale cele mai vii 
mulţumiri. 

In general, Biblioteca este asortată cu cărţi din toate do
meniile şi specialităţile. Dispune de cărţi de literatură şi cultură 
generală, apoi cărţi speciale pentru toate facultăţile universităţii. 

Agendele culturale şi disciplinare au fost conduse în anul 
1925/26, de către delegatul Universităţii d-1 Nicolae Drăgan, 
profesor la facultatea de litere. D-sa cu tactul înţelegător şi cu 

* A se vtdea Tabloul statistic. 



chipzuinţa omului de bine, a contribuit într'o largă măsură nu 
numai ia bunul mers al Căminului, dar şi la strângerea rapor
turilor de armonioasă lucrare între noi şi universitatea din Cluj. 

Pentru a fi de ajutor şi uşurare administraţiei în toate, 
chestiile de conducere administrativă, şi de gospodărie, studenţi 
din Cămin au desemnat un comitet, care a colaborat la aceasta 
muncă. Munca ce a desfăşurat acest comitet studenţesc a avut 
urmări foarte satisfăcătoare şi a uşurat mult mersul general al 
diferitelor servicii ale Căminului. In special preşedintele acestui 
comitet A. Chirca, student al facultăţii de ştiinţe, a făcut reale 
servicii şi a ajutat în nenumărate rânduri administraţia în agen
dele sale, iar studenţimii deasemenea i-a venit în ajutor ca 
mijlocitor, în deferite chestiuni. 

Din norocire, în anul aceste Căminul n'a fost evacuat, ca 
şi în anii precedenţi. Studenţii au urmat regulat cursurile şi şi-au 
trecut cei mai mulţi examenele la timp. Preocuparea de studii 
şi carte a studenţimii s'a manifestat în anul acesta mai mult ca 
în anii precedenţi, ceace ne bucură şi ne umple de nădejdi, la 
gândul că jertfele ce aducem din toate părţile pentru dânşii, sunt 
înţelese şi recompenzate. 

Inventarul Căminului a sporit şi în anul acesta cu efecte 
trebuitoare. In special mobilierul o fost sporit, comandâmdu-se 
16 dulapuri, 16 mese, 20 scaune, 5 etajere, 16 pături de lână, 
¿0 ciarciafuri, 16 saltele şi 16 perne de pene cu feţe. Aceasta 
sporire trebuia satisfăcută pentru a putea plasa plusul de 16 
studenţi, faţă cu numărul anului precedent. Pentru aceste nece
sităţi, am primit un ajutor extraordinar dela Ministerul Instruc
ţiuni, în suma de 100.000 Lei. 

In general, după o evaluare recentă, făcută asupra averii 
interne a Căminului, valoarea efectelor diferite, a mobiliarului, 
lingeriei, veselei şi toate celelalte edecuri, atinge cifra de Lei 
2,000.000. 

Instituţia a primit în anul financiar, de care dăm darea de 
seamă prezentă o subvenţie de 950.000 Lei, înscrisă în bugetul 
Ministerului Instrucţiunii. 

In cursul anului expirat a întrat şi au fost rezolvite în 
total 148 acte oficiale ale Căminului. La gestiunea anului finan
ciar am avut 2 911.144 Lei şi 19 b. Intrate şi 2.910.964 Lei şi 
18 b. Eşite, încheindu-se bilanţul anului 1925 la 31 Decemvrie 
cu un sold de 480,01 Lei. 

După aceste lăsăm să urmeze gestiunea anului 1925, îm
preună cu tabloul statistic de studenţii din Cămin şi anume: 



„Casa învăţătorilor" Cluj. INTRATE. 

Bilanţul general pe anul financiar 1925. 

D A T A 
Taxe de 

întreţinere 

Delà Fond. 
Gh. Lazăr 

(burse) 

Subvenţie 
delà 
Stat 

Taxe 
de 

locuinţă 

Taxe de 
uzaj şi 

bibliotecă 
Diverse 

Subvenţie 
delà 

Fondul 
Gh. Lazăr 

Soldul 
anului 
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Luna Anul Lei b Lei b Lei b Lei b Lei b Lei b Lei b Lei b Lei "b 

Ianuarie 
Februarie 
Martie 
Aprilie 
Mai 
Iunie 
Iulie 
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Septemvrie 
Octomvrie 
Noemvrie 
Decemvrie 

1925 
» 

ii 

81000 
153400 
149600 
98600 

175000 
164550 

500 
500 

1250 
159825 
198325 
204850 
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-
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60000 — 
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1520 
600 

2910 

6980 

— 
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— 
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1360 
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380 
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900 — 

103333 

51666 

28 

64 

2982 27 835152 
158611 
151660 
101120 
175980 
280191 
201400 

60500 
217083 
159825 
256971 
312950 

27 

28 

64 

Total general 1387400 — 202500 - 1111731 - 17441 — 28100 — 6290 — 154999 92 2982 27 2911444 19 



.Casa învăţătorilor" Cluj. EţITE. 

Bilanţul general pe anul financiar 1925. 
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Intrate : 
Eşite: . 

Bilanţ: 
2.911.444-19 Lei 
2.910.964.18 . 

Sold; 480-01 Lei 

Director administrativ: (ss) Andrei Pora. 



T A B L O U S T A T I S T I C 
de studenfii locuitori în „Căminul Casa învăţătorilor" în anul şcolar 1925/26. 

Fii de învăţători membrii Fli-de funcţionari publici 
Fii de preoţi 

Fii de industriaşi Fii de atîri-
ai „Fondului Gh. Lazăr si privali Fii de preoţi ji comercianţi cultori 't. 
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Drept 1 31 37 2 13 3 11 2 2 2 22 126 •a
ni

 

Medicină 2 7 — 9 — 1 — 1 2 1 — 2 25 — , _ l 

Litere şi filozofie 2 3 — 3 — 1 —- — — — 3 — 12 <H 
Stiin{e 1 — — 2 — — — 1 — — 1 3 8 
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Acad. de comerţ — 10 — 8 — — — — — — — — 18 
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Farmacie — — — — 1 — — — 1 2 — — 4 ur
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Conservator — — — 1 — — — — — — — — 1 

Total: 6 51 — 60 3 15 3 13 5 5 6 27 194 

In anul şcolar 1925/26, au fost in Cămin 117 studenţi, fii de învăţători. 
Cluj, la 10 Julie 1926. Dir. adm. 

Andre i Pora . 



Societatea Fondul „Gheorghe Lazăr". 
Raportul Comitetului pc anul 1925/26. 

Se împlinesc în aceste zile 6 ani, de când învăţătorimea 
ardeleană a pus baza societăţii Gheorghe Lazăr, condusă de gân
dul de a veni în ajutorul acelor colegi, cari îşi trimit fiii la în
văţătura înaltelor şcoli din Cluj. 

Intorcându-ne cu gândul şi făcând o scurtă privire retro
spectivă .asupra activităţii noastre, precum şi asupra rezultatelor 
obţinute, în cursul celor 6 ani, credem că nu exagerăm, când 
constatăm că, cu toate greutăţîle începutului, şi cu toate piede-
cile ce în mod fatal ni-s'au pus în drum, societatea s'a achitat 
în mare parte de angajamentele fixate şi şi-a îndeplinit într'o 
măsură apreciabilă scopurile pentru care a luat fiinţă. 

Aceasta, credem, o simţesc mai cu seamă colegii noştrii 
din toate judeţele, fiii lor fiind împărtăşiţi în locul întâiu, de 
roadele ostenelilor noastre şi de beneficiile, care au rezultat de 
pe urma străduinţelor noastre colective. 

In adevăr, de şase ani încoace, an de an conducerea so
cietăţii noastre a căutat să facă sforţări considerabile, câte odată, 
chiar peste puterile ei momentane, numai şi numai ca să poată 
satisface cât mai multe cereri venite dela membrii său Graţie 
acestei solicitudini, numărul beneficiarilor a sporit cu fiecare an, 
cu toate că sumele de bani reclamate erau tot mai mari în ur
ma scumpirii articolilor de traiu, atunci când veniturile socie
tăţii nu se sporeau, căci cotizaţia de membru, este şi astăzi 
aceaşi, ca şi la data întemeierii societăţii, adică 1% din leafa 
de bază anuală pentru fiecare membru. 

Firesc ar fi fost, deci ca societatatea să' împartă ajutoare 
tot mai puţine pentru membrii săi, căci veniturile eî nu sporeau 
cu nimic. Cu toate acestea ea a procedat învers. Şi pentru ca să 
se evidenţieze aceasta, credem a demostrâ şi cu cifre. 

In toamna anului 1921, bursele studenţilor fii de învăţători 
primiţi în Căminul Casa învăţătorilor erau de 400 Lei lunar, iar 
semibursele de 200 Lei lunar. In anul 1922, bursele erau de 
600 Lei, iar semibursele de 300 Lei lunar. In 1923 bursele 800 
Lei, semibursele 400 Lei, în 1924 bursele de 1000 Lei, semi
bursele 500 Lei, iar în 1925 bursele de 1200 Lei lunar, semi
bursele de 600 Lei lunar. 

Prin urmare în cinci ani, valoarea acestor ajutoare acor
date de societatea noastră pentru fiii membrilor săi, a sporit 
necontenit în sume, iar numărul beneficiarilor nu s'a redus ci 
a crescut, căci după cum se poate vedea în Tablourile stati
stice, publicate în fiecare an odată cu dările de seamă, numă
rul bursierilor şi semibursierilor a crescut succesiv, ajungând în 
anul şcolar, care s'a încheiat la numărul de 62, din totalul de 
117 fii de învăţători, cât au fost plasaţi în Cămin. Şi să nu 



se uite, că cotizaţiile membrilor, cum pomeneam, au rămas ace
leaşi, adică 1% din leafa de bază anuală, întocmai ca şi în anul 
1921, data întemeierii societăţii. 

întrebarea se pune acum, în ce chip a putut societatea să 
facă faţă acestor angajamente, şi cum şi-a putut echilibra veni
turile sale cu cheltuelile? 

In faţa acestei întrebări, credem a fi în interesul şi folo
sul societăţii noastre, răspunzând cu toată francheţa, că n'am 
fost în situaţiunea de a acoperi cheltuelile angajate, ci a trebuit 
să apelăm la ajutorul asociaţiei noastre învâţătoreşti, pentruca 
să ne salveze din situaţia ce ni-se crease, împrumutând dela 
aceasta suma considerabilă de 158.000 Lei. 

Dacă n'am contractat o datorie şi mai mare care natuial 
ar fi trebuit să corespundă la angajamente şi sarcini mărite 
în fiecare an, aceasta se datoreşte faptului că încassările au spo
rit şi ele cu fiecare an, în urma împrejurării şi faptului îmbucu
rător, că membrii şi-au achitat şi ei la rândul lor ceva mai 
regulat cotizaţiile, graţie sprijinului primit dela Ministrul Instruc
ţiunii, care a ordonat incassarea taxelor, pe cale oficială, şi 
graţie sprijinului efectiv, acordat de Inspectoratele şi Revizora-
tele şcolare, cărora ne simţim datori să le exprimăm şi cu 
aceasta ocaziune cele mai vii mulţumiri. 

In nici un caz însă, după modesta noastră părere, nu se 
poate aduce Comitetului de conducere nici o învinuire pentru 
aceasta nereuşită bugetară, căci acesta a făcut din partea sa 
toate sforţările omeneşti posibile, pentru procurarea mijloacelor 
materiale necesare în vedere satisfacerii integrale a angajamen
telor luate. Calculul nostru a fost cât se poate de real. Soco-
tiam astfel: Societatea are 2600 membrii activi înscrişi în Re
gistrele sale. Dacă toţi aceştia şi-ar fi achitat regulat cotizaţia 
de membrii, societatea incassâ anual peste 3C0 000 Lei, care 
sumă ar fi fost absolut corespunzătoare şi suficienta pentru aco
perirea angajamentelor luate. Dar regretul nostru este şi acum 
acelaş ca şi altădată, membrii nu şi-au achitat cotizaţiile regulat 
şi atunci in mod fatal societatea nu şi-a putut nici ea la rân
dul său, ca să şi îndeplinească acele angajamente. 

In faţa acestei stări de lucruri, pentru conducerea societă
ţii nu rămâne decât aceste două alternative: ori reduce simţitor 
numerul burselor, ori sporeşte cotizaţiile membrilor. Fără una 
sau alta din aceste soluţiuni nu mai poate continua, căci ar 
însemnă să ducem societatea îa faliment. De acea chiar cu 
aceasta ocaziune, vom avea să hotârîm la punctul fixat în or
dinea de zi a acestei adunări, unde ne ocupăm cu modificarea 
statutelor, despre care lucru vom vorbi mai detailat în continua
rea acestu raport. 

Dacă aceasta latură a expunerii noastre, ne poate aduce 
şi inspira o oarecare îngrijorare, dar care se poate soluţiunâ 



•totuşi .favorabil, în schimb sufletul nostru întreg este pătruns 
de o adâncă bucurie şi înviorare în faţa marelui eveniment care 
a adus în sfârşit o deplină confirmare a năzuinţelor noastre de 
6 ani încoace în jurul luptei pentru recunoaşterea drepturilor 
noastre inprescriptibile relativ la Căminul Casa învăţătorilor din 
Cluj, care a format timp de atâţia ani centrul nostru de preo
cupări şi sforţări. Parlamentul ţării, deci cel mai competent fac
tor al vieţii de stat; a înfăptuit legea prin care Societatea noa
stră este pusă în posesiunea Căminului Casa învăţătorilor din 
Cluj, atribuindu-i deodată dreptul de a conduce şi administra 
aceasta instituţie în conformitate cu Statutele. Până acum drep
turile noastre asupra acestei înstituţiuni, ne erau recunoscute pe 
cale administrativă, Ministerul Instrucţiunii acordându-ne prin 
decizia sa No. 8697 din 1920, autorizatiunea de a conduce 
Căminul în conformiteie cu Statutul aprobat de el. Mai târziu, 
prin anul 1924, societatea noastră constitută sub regimul vechi
lor legi, şi-a dobândit titlu de persoană juridică, în baza legii 
Mârzescu, care recunoştea ca persoane juridice toate societăţile 
culturale, ori cu alt caracter, a căror funcţionare era autorizată 
pe baza legilor acelui regim vechiu. 

Aveam prin urmare până acum asigurările a două confir
mări sprijinite pe legi în vigoare, şi sub garanţia aceasta ne-am 
continuat activitatea timp de 6 ani. Cunoscând cerbicia adversari
lor noştri implacabil, noi nu ne-am îndestulit nici cu atâta. Am 
stăruit mai departe şi am perseverat in năzuinţa noastră, de a 
concretiza în formele cele mai precise acest drept, până când 
ni s'a recunoscut posesiunea acestei instituţiuni pe cale legisla
tivă. Astfel în No. 73 dela 29 Martie 1926, s'a promulgat legea 
No. 1495, în baza căreia Societatea Gheorghe Lazăr, întră de
finitiv în posesiunea Casei învăţătorilor din Cluj, pe care o 
conduce şi administrează în mod suveran după Statutele Că
minului. 

Cu aceasta ocaziune s'a reglementat definitiv, printr'o Con-
" venţiune raporturile noastre cu Universitatea din Cluj. Se ştie 

de toţi, că încă în anul 1920, Ministerul a restituit aceasta in
stituţie corpului didactic primar, cu aceea obligaţiune însă, ca să 
asigurăm Universităţii din Cluj, educaţiunea tinerilor din Cămi
nul nostru. Noi dela începui am primit cu simpatie aceasta 
dispoziţiune a Ministerului cu atât mai vârtos, cu cât intervenţia 
Universităţii din Cluj în materie de studii, educaţie şi disciplină, 
asupra fiilor noştrii, am socotit-o totdeauna ca un element 
constructiv în opera noastră de a da ţării oameni cât mai lu
minaţi şi ordonaţi, din sânul tagmei noastre. Acest principiu 
impus de Minister şi adoptat cu simpatie şi de noi, l'am for
mulat în 1921, într'o Convenţiune, care a şi fost pusă în apli
care timp de 5 ani. In acest interval am făcut experienţa plă
cută, că ea a dat roade satisfăcătoare, şi acum cu ocaziunea 



legiferării dreptului nostru de posesiune, conducere şi adminstrare, 
asupra Căminului, am crezut tot atât de bine şi neccesar, ca să 
ne gândim la o definitivă precizare a Convenţiei cu Universitatea. 
Ea s'a şi făcut şi se găseşte anexată la lege, făcând parte inte
grantă din aceasta. In forma în care se găseşte astăzi cu putere 
de lege, ea nu se atinge de dreptul nostru de posesiune, de 
conducere şi de administrare asupra Căminului: ci caută mai 
mult să reglementeze chestiunea educativă şi disciplinară pentru 
studenţii din Cămin. Noi ţinem să declarăm şi cu acest prilej,, 
că colaborarea cu Universitatea, în jurul conducerii Căminului, 
a fost o idee aproape de sufletul nostru, şi că înţelegerea rea
lizată cu aceasta înaltă instituţie culturală ne serveşte spre 
mândrie şi nădejde, dreptul nostru asupra Căminului fiind ast
fel recunoscut şi de acest aeropag înalt al vieţii noastre de Stat. 
Dar în aceeaş vreme facem apel călduros către aceasta Cetate 
culturală, ca la numirea Directorului de studii şi educaţiune 
pentru studenţii noştri, plasaţi în Căminul Casa Învăţătorilor, să 
ţină seama de o dorinţă a noastră, aceea de a desemnă totdea
una oameni cu o înaltă şi largă înţelegere a rostului acestui 
post, profesori universitari, cari stiu să aprecieze cum se cade 
năzuinţele unor colegi ai lor mai mici, să-şi deschidă sufletul 
pentru toate gândurile noastre cinstite, şi din prisosul sufletesc 
şi moral ce viaţa i-a înzestrat, să verse cu dărnicie şi iubire în 
sufletele fiilor noştrii, ajutându-ne cu sfatul şi fapta, de câte ori 
călătorim pe drumul, care duce spre realizări folositoare nouă şi 
societăţii. In acest profesor noi dorim să avem un sfetnic şi 
povăţuitor permanent, a căi ui ajutor să-1 resimţim în toată acti
vitatea noastră. Dacă aceste consideraţiuni, vor fi luate în seamă, 
la numirea persoanei pentru acest loc, suntem siguri, că armo
nia cea mai desăvârşită va stăpâni la conducerea Căminului, şi 
fiii noştrii vor simţi şi se vor desvoltâ îna tmosfera unui mediu 
prielnic a cărei înriurinţă va folosi în toată viaţa lor postuniversitară. 
Noi din parte-ne făgăduim a fi la înnălţimea acestor postulate, 
căutând a nu profană pentru nimic în lume principii de o mo
rală atât de superioară. 

Ca o consecinţă firească a acestor inoiri aduse pe seama 
instituţiei noastre, dar şl ca o măsură pentru adaptarea cât mai 
practică a Statutelor la stările reale, am crezut a fi timpul 
ca să venim acum, cu ocaziunea acestei adunări generale," cu 
propuneri concrete pentru anumite modificări atât ale Statutelor 
societăţii cât şi ale Statutului de administrare pentru Casa în
văţătorilor. Aceasta necesitate emanează şi din experinţa făcută 
de şase ani. Intr'adevăr, Statutele aceste au fost făcute în anul 
1920. Multe din dispoziţiile cuprinse întrânsele, după experinţa 
acestor ani, s'au dovedit a fi ne practice, şi unele fără putinţă 
a fi puse în aplicare aşa cum se găsesc. Ici-colea apoi au 
iacune, cari produc dificultăţi. Ca si după aplicarea unei legi, 
astfel am văzut şi noi că ele necesită unele modificări. De acea 



avem onoare a propune aceste modificări, pe care le-am pus 
în concordanţă şi cu noua lege, şi cu noua convenţiune. La 
punctul special din ordinea de zi, Raportul nostru va arătă amă
nunţit acele modificări, care le propunem. 

O faptă îmbucurătoare mai putem aduce la constinţa mem
brilor noştri. Dl Onisifor Ghibu, care a deţinut timp de 5 ani 
ocupată locuinţa directorului în Căminul Casa învăţătorilor, în 
detrimentul scopului pentru care aceasta instituţie a fost creiată, 
sfârşit constrâns de rigoriile legii, a trebuit să evacueze 
aceasta locuinţă. Imrejurârile între care s'a.produs aceasta evacuare, 
socotim a nu le mai scrie pe hârtie, din consideraţiuni de inte
rese superioare. Amintim doar că, prezicerile noastre de atâtea 
ori repetate, s'au împlinit cu exactitate matematică, şi că atunci 
când ne-am hotârît să punem capăt acestei stări de lucruri — 
am pus, pentrucă noi aveam la baza acţiuni noastre dreptatea 
şi legea. De pe urma acestui fapt, capacitatea căminului a cres
cut astfel," că în loc de 177 locuri câte avea în anul 1924/25, 
ele au fost înmulţite Ia 193 în anul 1925/26, deci un plus de 
16 locuri. 

Şi acum ne revine trista datorie de a aduce la cunoştinţa 
colegilor noştri, decedarea neaşteptată şi fulgerătoare a celui 
dintâiu Preşedinte al Societăţii noastre Dr. Gheorghe Vilt. De
functul, a condus timp de aproape 6 ani aceasta societate cu 
toată competenta şi autoritatea, împrimându-i dela început ca
racterul de progresare şi garanţie. Personalitatea lui, totdeauna 
gata pentru înbrăţişarea operelor de bunăstare morală şi umani
tate, a inspirat dintru început încredere şi nădejde, iar sufletul 
său blând şi nobil, domină şi crea totdeauna atmosfere senine 
din care se desprindeau îndemnurile cele mai nobile. Societatea 
noastră, cu ocaziunea tristului desnodământ, l'a declarat mortul 
său, ca un modest prinos de recunoştinţă pentru serviciile aduse. 
Cu acest prilej ţinem deasemenea să-i aducem prinosul de re
cunoştinţă al dăscălimii din Ardeal, al cărei sfătuitor cuminte 
şi sincer a fost în toate ocaziile, şi să-i cerem dela D-zeul mile
lor, ca sufletul lui blând şi drept să-1 aşeze cu cei drepţi. 

* 
Şi acum ocupându-ne de partea pur administrativă amin

tim că Comitetul a ţinut în cursul anului în total patru şedinţe. In 
aceste şedinţe s'a ocupat cu chestiunile administrative, care erau 
la ordinea zilei. Totalul Incassărilor pentru Societate au fost de 
2.911.444,19 Lei, iar al cheltuelilor de 2.910.964,18 Lei. De alt
fel cassierul general va prezentă raport special. 

Spunând aceste aprecierii on. adunări Generale, ne rugăm 
să binevoiţi a da descărcarea cuvenită, atât Comitetului central, 
cât şt cassierului. 

Cluj, la 1 August 1926. 
Em. Eremte, Andrei Pora, 

v . p r e ş e d i n t e . s e c r e t a r , 



Raportul. 
Casierului „Fondului Gheorghe Lazăr" despre starea 
cassei la 31 Decemvrie 1925, către adunarea generală 

ţinută la 29 Augusf 1926 în Braşov. 

Onorată Adunare Generală. 
In 2 August 1926 s'au împlinit 6 ani de când „Fondul 

Gheorghe Lazăr" a luat fiinţă din iniţiativa câtorva oameni pre
ocupaţi de viitorul învăţătorimei române, care abia scăpase din 
cătuşele, ce o ţinuseră în neputinţa de a se manifesta. Creiarea 
acestui fond s'a împus în momentul când învăţătorimea română 
a intrat in folosinţa Casei Învăţătorilor. Casa învăţătorilor a că
rei menire a fost şi este a ocroti pe fiii de învăţători, cari ur
mează la studii mai înalte şi academii, trebuia susţinută. Sus
ţinerea Casei învăţătorilor reclama resurse materiale, de care 
învăţătorimea română era lipsită total, doar' însufleţirea îi mai 
rămase. Insă aceasta însufleţire şi coheziune a fosf destul, ca 
Societatea „Fondul Gheorghe Lazăr" să i-a fiinţă şi cu ea deo
dată şi creiarea Fondului să fie fapt împlinit. 

Dacă însă vom avea în vedere, că acest fond a cărui me
nire e atât de nobilă, a luat fiinţă precum am amintit, din un 
spirit de jertfă mai înalt al învăţătorimei; dacă vom luâ în con
siderare şi faptul, că acest fond n'a fost ajutorat de nimeni, nu 
s'au gândit mulţimea îmbogăţiţilor de răsboiu şi alţi mulţi no
rocoşi fii ai banului, de a da din prisosul lor pentru acest fond; 
dacă vom luâ deci în considerare că acest fond, fără de nici 
un ajutor din afară, bazat numai pe cotizaţiile membrilor, totuşi 
în aceşti 6 ani a ajutorat pe atâţia fii de învăţători, prin acor
darea an de an a o mulţime de burse şi ajutoare şi a subven
ţionat şi susţinut pe lângă ajutorul statului şi Casa învăţătorilor, 
atunci, să avem speranţă, că în timpul cel mai apropiat, când 
toată învăţătorimea se va concentra în jurul acestei instiţutiuni, 
va fi fără îndoială şi mai mult în situaţia de-a ajutora pe mem
brii săi, avizaţi la sprijin moral şi material. 

Cu toate aceste însă durere şi astăzi se mai găsesc învă
ţători cu concepţii înguste şi egoiste, cari nu vor să înţeleagă 
rostul acestui fond. Nu vreau să înţeleagă, că deşi neavând co
pii, ajutorând Fondul Gheorghe Lazăr, ajutură pe copii colegi
lor lor, cari având familii grele şi numeroşi copii de purtat la 
şcoală, Fondul Gheorghe Lazăr e o binefacere pentru ei. 

Aceste reflexii le scriu sub impulsul ce mi 1-a sugerat mai 
multe scrisori primite în timpul din urmă, dela mai mulţi mem
brii ai fondului, cari cu o anumită indignare în scris, care nu 
poate să le facă cinste, renunţă pe motive neserioase dela cali
tatea de membrii activi ai fondului. 

Insă toate aceste cazuri sporadice, nu trebuie că ne des
curajeze, ştiut lucru fiind, că majoritatea învăţătorimei, care nu 



« egoistă, ci e plină de idealism şi dragoste colegială, va şti 
să-şi salveze şi susţină instituţiile, care numai cinste îi fac şi îi 
vor face. 

Căci privind Chestia din punct de vedere material chiar, 
-cotizaţia anuală e atât de de neinsemnată, încât cred, că acest 
fapt nu va putea împiedecă pe nimenea ca să nu,se facă mem
bru acestui fond a cărui roade sunt atât de evidente. Prin ur
mare, apelăm şi de astădată cu toată încrederea şi insistenţa la 
întreaga învă{ătorime, nu numai Ardeleană, ci şi la învătătorimea 
din întreaga ţara, ca să se înscrie în şirul membrilor acestui 
Fond, ca astfel toţi uniţi să putem duce la bun stârşit în timpul 
cel mai scurt scopurile fixate. 

După aceste constatări de ordin reflecsiv, îmi daţi voie 
şă trec la acea parte a raportului, unde voiu arătă gestiunea 
anului, pe timpul dela 1 Julie până la 31 Decemvrie 1925, după 
poziţia conturilor, atât la intrate cât şi la eşite, unde voiu avea 
•ocaziunea să arăt şi dovedesc cu exactitate, iar D-voastră să 
constataţi felul cum s'au încasat taxele, cum s'a augmentat fon
dul din alte venite, precum şi de cheltuelile ce au fost în de
cursul anului de gestiune dela 1 Iulie la 31 Decemvrie 1925. 

Şi acum înainte de a trece în materia care ne preocupă, 
ţin să amintesc, că darea de seamă despre gestiunea anului 
trecut o facem numai pe jumătate de an din motivul, că gestu-
îiea Casei învăţătorilor se face pe an şcolar, aşa Fondul Gheorghe 
Lazăr, care are legătură imediată cu Casa învăţătorilor pe care 
o subvenţionează şi-i transpune bursele şi semibursele, făcând 
darea de seamă pe an şcolar, nici când nu eră o consononţă 
între dările de seamă şi socoteli. Astfel pentru a curmă odată acest 
incovenient am hotărît, ca în anul acesta darea de seamă să se 
facă dela 1 Julie până la 31 Decemvrie 1925, urmând ca pe 
anul viitor, gestiunea să se facă cu 1 Ianuarie 1926 pe un an 
întreg, ca şi gestiunea Casei învăţătorilor. 

1. Cotizaţia de 1% a lefii de bază, sau taxa de 
membru activ al fondului. 

- Şi de astă dată trebuie să arăt cu o deosebită satisfacţie, 
că până când în anul de gestiune 1924—1925 s'au încasat din 
laxa de membri 172.329 Lei 50 bani, în jumătatea de gestiune 
a anului 1925 , s'au încasat din taxe 204.204 Lei. Deci e un 
semn, că deşi cu greu, însă progresăm faţă de trecut şi în pri
vinţa încasării taxelor. 

Acest fapt avem să-1 mulţumim interesului crescând al 
membrilor, cât mai vârtos şi D-lori vevizori şcolari, cari şi până 
acum ne-au dat tot concursul D-lQr preţios în jurul încasării 
iaxelor, iar din judeţele unde nu s'au încasat, ni s'au făcut pro
misiuni, că se vor încasă în timpul cel mai scurt. 

Şi acum fiindcă a fost vorba de încasarea taxelor, cred că 
nu va fi de prisos a arătă On. Adunări Generale, felul încasării 



laxelor după judeţe, apoi numărul celor înscrişi şi restanţele ce 
sunt neincasate pe anii 1921 —1925, când apoi vom putea fi îrt 
poziţia a constata şi aceea, că din fiecare judeţ câţi membri s'au 
înscris şi unde s'au făcut plătirile mai regulat. Iată deci: 

Jud. Alba: Membri înscrişi 75, restanţe 22 224 Ler. 
Jud. Arad: Membri înscrişi 526, restanţe 122.580 Lei. 
Jud. Bihor: Membri înscrişi 46, restanţe 9158 Lei, 
Jud. Braşov: Membri înscrişi 45, restanţe 11.003 Lei. 
Jud. Caraş-Severin: Membri înscrişi 184, restanţe 37.788 L. 
Jud. Cluj: Membri înscrişi 90, restanţe 5452 Lei. 
Oraşul Cluj: Membri înscrişi 43, restanţe 4131 Lei. 
Jud. Ciuc, Membri înscrişi 11, restanţe 1080 Lei. 
Jud. Făgăraş: Membri înscrişi 173, restanţe 33.019 Lei. 
Jud. Hunedoara: Membri înscrişi 140, restanţe 45.696 Lei* 
Jud. Mureş: Membri înscrişi 75, restanţe 1851 Lei. 
Jud. Maramureş: Membri înscrişi 27, restanţe 41S4 Lei. 
Jud. Năsăud: Membri înscrişi 132, restanţe 19250 Lei. 
Jud. Odorheiu: Membri înscrişi 202, restanţe 23.182 LeL 
Jud. Sălaj: Membri înscrişi 47, restanţe 10.712 Lei. 
Jud. Satumare: Membri înscrişi 193, restanţe 61.045 Lei. 
Jud. Sibiu: Membri înscrişi 76, restanţe 1432 Lei 50 bani. 
Jud. Someş: Membri înscrişi 61, restanţe 15 518 Lei. 
Jud. Târnava-Mare: Membri înscrişi 55, restanţe 9129 Lei.. 
Jud. Târnava-Mică: Membri înscrişi 60, restanţe 8975 Lei. 
Jud. Timiş-Torontal: Membri înscrişi 133, restanţe 15511 L. 
Jud. Treiscaune: Membri înscrişi 119, restanţe 21459 Lei. 
Jud. Turda: Membri înscrişi 104 restanţe 15237 Lei. 
Jud. Brăila: Membri înscrişi 1, restanţe — 
Jud. Botoşani: Membri înscrişi 1, restanţe — 
Jud. Ismail: Membri înscrişi 1, restanţe 545 Lei. 
Jud. Mehedinţi: Membri înscrişi 1, restanţe 160 Lei. 
Jud. Neamţu: Membri înscrişi 2, restanţe 240 Lei. 
Jud. Vâlcea: Membri înscrişi 1, restanţe 72 Lei. 

Prin urmare după cele piemerse putem constată, că astăzi 
avem 2604 membri activi, faţă de anul trecut, cu 57 membr» 
mai mulţi. Suma restanţă din taxa de membri, dela 1 Ian. 1921 
până la 31 Dec. 1925 e de 500.973 Lei 50 bani, o sumă destul 
de considerabilă, care dacă se va putea încasă, am ajunge să 
mărim în mod simţitor fondul neatacabil şi s'ar putea da mai 
multe burse şi ajutoare pentru fiii de învăţători lipsiţi de aju
toare materiale. 

Precum am amintit şi anul trecut, cauza, că s'au adunat şi 
se adună restanţe din an în an, e că cea mai mare parte dintre 
domnii membri ai fondului nu au satisfăcut îndatorirei de a 
achită taxele regulat. 

Una dintre cele mai grele probleme de rezolvit ce a avut 
comitetul fondului, fără îndoială a fost, chestia încasării taxelor. 



Chestia aceasta a dat mult de gândit comitetului, căci în lipsa 
de bani nu se puteau satisface angajamentele luate de a da 
burse şi semiburse fiilor de învăţători şi subvenţie Casei învă
ţătorilor. In sfârşit după diferitele încercări de-a îrtcassâ taxele, 
în vara anului i924 s'a exoperat ordinul Ministerial dat către 
Inspectoratele Regionale şi revizoratele şcolare, prin care aceste 
foruri sunt invitate a reţine taxele din leafa tuturor învăţătorilor, 
cari sunt înscrişi membri ai Fondului Gheorghe Lazăr. Aceasta 
dispoziţie a dat bune rezultate, căci precum se vede, numai în 
jumătatea a Il-a a anului 1925 s'au încasat peste 200 000 Lei. 
Revizoratele şcolare au început să încaseze taxele restanţe, dela 
unele sosind în întregime şi înparte, iar dela celelalte avem 
asigurări, că se vor încasa în timpul cel mai scurt, aş*, că ajun
gând la curent, nu va fi greu pentru nimenea să achite o sumă 
ce variază între 72—120 Lei anual şi astfel şi fondul va ajunge 
în situaţia de a satisface scopurile ce şi-a propus a realiza. 

Deci, în vederea, realizării acestor nădejdi frumoase şi cu 
aceasta ocaziune ţinem să mulţumim D-lor revizori şcolari pen
tru dragostea şi deosebitul interes ce au arătat faţă de instituţia 
tinâră, care cu toate greutăţile începutului cu cari a avut să 
lupte, a ştiut şi până acum sâ-şi arate roadele binefăcătoare. Tot 
cu această ocaziune facem apel la toţi membrii, ca să-şi achite 
taxele la fond regulat, făcând totodată şi propogandă între co
legii, cari nu sunt înscrişi, ca să între în şirul membrilor fondu
lui, ca astfel aceasta instituţie având la dispoziţie resurse mate
riale să-şi poată îndeplini scopurile, care şi-a propus a le realiză. 

2 Colecte. 
In acest an de gestiune n'au mai încurs la fond din listele 

de colecte ce se lansase în anul 1921. Prin urmare se poate 
privi ca încheiată aceasta colectă pentru fond. Despre rezultatul 
acestei colecte întreprinse şi despre sumele incurse la fond s'a 
făcut dare de seamă detailată în raportul din anul 1923, 1924 
şi 1925. 

3. Donaţii benevole. 
Afară de taxele de membru şi colecte, Fondul Gheorghe 

Lazăr s'a mai augmentat cu donaţii benevole şi anume: 
Dela dl. Petru Rusu s. rev. şcolar Tebea, jud. Hunedoara 

15% din vânzarea a lor 28 broşuri „îmbrăţişarea meseriilor". 
Dela D-na Virginia Feldrihan, înv. Cojocna, jud. Cluj, suma 

de 185 Lei colectată cu ocaziunea unei adunări a subsecţiei 
Cojocna, deci în total 235 Lei. 

4 . Cotizaţia de 25% din venitul curat al producţiilor şcolare. 
Fondul Gheorghe Lazăr în anii de gestiune trecuţi se aug

mentă şi din cotizaţiile de 25% a producţiilor şcolare. De astă 
dată însă trebuie să constat cu durere, că în acest an de ges
tiune n'a întrat nimic din astfel de cotizaţii. 



înţelegem situaţia peste măsură dificilă şi grea a învăţăto
rilor noştri în jurul întreţinerii şcoaleior primare, mai cu seamă 
rurale, însă cu toate astea apelăm la simţul de jertfă a învăţă-
torimei noastre şi o rugăm să nu dea uitării aceasta instituţie 
şi din venitul producţiilor şcolare să verse 25% şi pentru fondul 
Gheorghe Lazăr, care este a! tuturor învăţătorilor. 

5. Interese capitalizate. 
Fondul s'a mai augmentat în acest an de gestiune şi cu 

dividendă în suma de 20 Lei, ce a rezultat după cuponul 1924 
dela una acţiune a Fondului Gh. Lazăr, donată de corpul di
dactic din Bonţida, jud. Cluj. 

Mai departe s'a augmentat cu suma de Lei 996 interesele 
ce au rezultat după banii depuşi la Banca Învăţătorilor din Ouj 
cu libelul Nr. 83 şi 66; deci dividende cu interese capitalizate 
în total 1016 Lei. 

6. Diverse. 
La acest cont a mai incurs suma de 340 Lei şi anume: 

Cont Curent ridicat dela Banca învăţătorilor 150 Lei. Apoi abo
namente pentru Revista „învăţătorul" şi taxele de membru la 
Asociaţia Generală a învăţătorilor trimise din partea membrilor 
190 Lei. 

Cu aceasta ajungând la sfârşitul părţii I. a raportului, în 
care am arătat amănunţit provenienţa, felul şi modalitatea în
casării a sumelor intrate la casseria Fondului Gheorghe Lazăr, 
voiu arăta în partea a II a felul cheltuielilor ce a avut fondul în 
anul de gestiune l/Vil—31/XII 1925. 

/. Burse şi semiburse. In anul de gestiune 1 /VII—-31 /XII. 
1925 s'a plătit Casei învăţătorilor burse şi semiburse pentru fiii 
de învăţători, cari urmează la Universitatea din Cluj şi sunt 
primiţi în Casa învăţătorilor, suma de 103125 Lei. 

2. Subvenţii pentru Casa învăţătorilor. Tot în acest an de 
gestiune s'a dat subvenţie Casei învăţătorilor suma de Lei 74949 
Lei 47 bani, care sumă s'a folosit pentru trebuinţele Casei în
văţătorilor. 

2. Ajutoare. In anul de gestiune 1 /Vil—31 /XII 1925, aju
toare nu s'au dat. 

4. Tipărituri. Tot asemenea nu s'a cheltuit în acest an de 
gestiune nici pentru tipărituri, deoarece acele s'au procurat în 
anul de gestiune anterior. 

5. Cheltuieli de birou. La această posiţie s'au cheltuit 471 
Lei şi anume: pentru timbre, hârtie, rechizite de scris şi spese 
de poştă avute cu trimiterea sumelor de bani şi a scrisorilor. 

6. Diurne şi remuneraţii. La acest cont s'a achitat suma de 
17460 Lei şi anume: 7000 Lei remuneraţie cassierului general 
pentru munca depusă zilnic pentru administrarea fondului; 2500 
Lei. D lui Corne! Ageu student, remuneraţie pentru munca ce a 



depus în calitate de subsecretar la Casa învăţătorilor pe timpul 
delà 15 Oct.—31 Dec. 1924, iar restul de 7960 Lei s'au dat 
funcţionarilor fondului pentru mai multe deplasări ce s'au făcut 
în chestia Casei învăţătorilor Ia Bucureşti şi în alte locuri, pre
cum şi pentru deplasările ce au făcut delegaţii câtorva judeţe la 
şedinţa comitetului fondului Gheorghe Lazăr, ce s'a ţinut în 13 
Sept. 1925. 

7 Diverse. La acest cont se arată o sumă de 23.833 Lei. 
care s'a spesat în modul următor: D-lui Dr. Fabius advocat, 
spese în chestia procesului avut cu d-1 Dr. O. Ghibu, 1968 Lei. 
Băncii învăţătorilor replătire din contul curent 21.675 Lei. Abo
nament pentru rev. învăţătorul şi taxe pentru Asociaţia învăţă
torilor trimise din partea unor învăţători membrii ai fondului 
190 Lei, total : 23 833 Lei. 

In urma acestora demonstrând şi justificând fiecare cont 
atât la intrate cât şi la eşite în liniamente generale şi amănunţit, 
cred totuşi, că pentru scoaterea mai bine în evidenţă a intrate
lor şi cheltuielilor, va fi consult, ca să fac un bilanţ numai cu 
cifre, ca astfel să se poată controla şi constata mai bine starea 
Fondului „Gheorghe Lazăr" la finea anului 1925. 

Intrate. 

1. Soldul trecut de pe luna Iunie 1925 . . . 59.543 L 52 b 
2. Cotizaţia de 1% sau taxa de membru . . 204.204 L — b 
3. Colecte de liste L — b 
4. Donaţii benevole 235 L — b 
5. Cot. de 25% a ven. curat delà prod. şcolare L — b 
6. Interese capitalizate . . . . • 1016 L — b 
7. Diverse 340 L — b 

Totalul intratelor . . 265.338 L 52 b 

Eşite. 

1. Burse şi semiburse 103.125 L — b 
2. Subvenţie Casei Învăţătorilor 74.999 L 97 b 
3. Ajutoare L — p 
4. Tipărituri , L — b 
5. Cheltuieli de birou 471 L — b 
6. Diurne şi remuneraţii 17.460 L — b 
7. Diverse . . 23.833 L — b 

Totalul cheltuielilor . . 219.888 L 97 b 

Prin urmare, scăzând din totalul intratelor în anul de ge
stiune 1/VII—31/X1I 1925, în suma de 265,338 Lei 52 bani, to
talul cheltuielilor în suma de 219.888 Lei 97 bani, rămâne la 
31 Dec. 1925 un sold de 45.449 Lei 55 bani, din care, suma 
de Lei 24.978 se află depusă la Banca învăţătorilor ca fond ne-



atacabil cu libelul No. 66, suma de 631 Lei se află depusă tot 
la Banca învăţătorilor cu libelul No. 83, iar restul de 19.840 Lei 
55 bani se află în numerar în Cassa fondului. 

Afară de aceasta fondul dispune de o acţie dela Banca 
învăţătorilor în valoare de 250 Lei, donaţie făcută din partea 
corpului didactic din Bonţida jud. Cluj. 

înainte însă de a încheia aceasta dare de seamă, ţin să 
amintesc, ca o pietate adusă memoriei Dr Qheorghe l̂ ilt fost 
primul preşedinte a fondului „Gheorghe Lazăr" şi care calitate 
a şi ţinut-o cu multă vrednicie până în momentul decedării sale 
întâmpla'ă la 20 Nov. 1925, când D-na Dr. Vilt a pus bază unei 
fundaţiuni cu denumirea „Fundaţia Dr. Gh. Vilt", fond neataca
bil depuse cu libelul No. 31)1 la Banca învăţătorilor în suma 
de 26.487 Lei, cedându-1 fondului „Gheorghe Lazăr." Tot ase
menea a mai cedat d-na Dr. Vilt Fondului „Gheorghe Lazăr" 
20 de acţiuni de a Băncii învăţătorilor în valoare nominală â 
250, total: 5000 Lei. Pentru acest dar adus fondului „Gheorghe 
Lazăr" şi care fundaţie va eterniza pe veci memoria mult regre
tatului Dr. Gheorghe Vilt fost revizor, inspector şcolar şi primul 
preşedinte al fondului Gheorghe Lazăr, prietenul sincer al das
călilor, precum cu drept cuvânt accentua la toate ocaziile şi 
precum de fapt a şi fost. Invăţătorimea română pentru totdea
una trebuie să-i fie recunoscătoare ca celui dintâi întemeietor a 
Fondului „Gheorghe Lazăr". Tot asemenea cu aceasta ocaziun'î 
trebuie să-i mulţumim nemângăiatei văduve, D-nei Dr. Vilt mem
bră fondatoare a fondului „Gheorghe Lazăr," pentru gestul atât 
de larg şi mărinimos dovedit faţă de instituţia la care neuitatul 
D-sale soţ a muncit cu atâta devotament şi dragoste. De alt
cum în darea de seamă a anului viitor vom scrie mai pe larg 
despre destinaţia „Fundaţiei Dr. Gh. Vilt." 

Onorată Adunare Generală! Dupăce a-ţi auzit citindu-se 
acest raport amănunţit, făcut asupra cassei fondului „Gheorghe 
Lazăr" pe timpul dela 1/VII—31 Dec. 1925, dupăce controlul 
şi revidierea cassei Fond „Gheorghe Lazăr" s'a făcut prin d-1 
controlor general, aflându-se în ordine cassa şi toate operaţiu
nile, precum şi fiecare poziţie dela intrate cât şi dela eşite, 
justificându-se cu acte în regulă, rog adunarea generală să bine-
voiască a luâ la cunoştinţă acest raport despre starea cassei şi 
a-mi da pentru anul de gestiune I/VII—31 Dec. 1925 descăr
carea cuvenită. 

Cluj, Ia 31 Iulie 1926. 
Petru Bura 

Cassier Gen. al Fonti. Gh. Lazăr. 



„Căminul fetelor de învăţători" Cluj. 
Str. General Grigorescu No. 2. 

Concurs. 
In „Căminul Fetelor de învăţători" din Cluj se primesc pe 

an. şc. 1926/27 cu întreţinere: locuinţă, hrană bună, spălat, 
luminat, încălzit, baie, medic şi medicină, un număr de 70 interne, 
cu preferinţă ficele învăţătoriloi, înscrişi membrii ai Asociaţiei ge
nerale a învăţătorilor din Ardeal, Banat, ect, şi cari fice urmează 
studii la vre-o şcoală secundară în Cluj. 

Taxa de întreţinere pentru an. şcol. 1026/27 este fixată Ia: 

12.500 Lei ficele învăţătorilor. 
15.000 Lei pentru ficele acelor părinţi, cari nu sunt invăţători: 

100 Lei taxa de uzaj şi bibliotecă pentru fiecare internă ! 

Taxa de întreţinere se va solvi în 3 rate şi anume: Rata 
l-ala 15 Septembrie: Rata II-a la 15 Decembrie 1926 şi Rata 
III-a la 15 Martie 1927, Taxa de uzaj şi bibliotecă se varsă la 
15 Septembrie. Părinţii, cari nu sunt învăţători, mai solvesc odată 
pentru totdeauna o taxă de lei 500 la Casseria Asociaţiei generale 
a învăţătorilor, la înscrierea fetiţei în Cămin, pentru prima oară. 

Eforia are dreptul a ridică sau reduce taxele de întreţinere, 
la caz că viaţa se va scumpi ori efteni cu mult peste prevede
rile avute. 

Cererile pentru primire se vor înainta Direcţiunei Căminului 
Cluj, Str. General Grigorescu N ) 2., cel mai târziu până la 25 
August 1925 anexând următoarele: 

1. Chitanţa cassierului Secţiei Asociaţiei înv. din Ardeal, 
Banat, ect. căreia aparţine respectivul, despre achitarea cotiza
ţiei pe an 1926. 

2. Copia Certificatului ori Dovadei, că eleva a trecut 
cu succes clasa în an. şcol 1925/26 legalizată de dirigintele 
şcoalei din loc. 

3. Declaraţie iscălită în regulă, care se va trimite de Di
recţiunea Căminului celor interesaţi, după ce va cunoaşte adresa lor; 

4. Certificat medical, că în comuna de unde vine nu e 
morb epidemic; Internele vor aduce cu sine; cel puţin 5 rânduri 
de albituri (schimburi); hainele esterne necesare; o saltea pt 
pae (străjac), în lungime de 1 m. 80 cm. şi lăţime 80 cm. (care 
se va umplea cu pae de institut şi nu va mai fi reînapoiată, 
rămânând proprietatea institului, ca pe viitor internele să nu mai 
aibă grija a-o duce şi aduce ; 2 buc. cearceafuri albe pentru 
pat; 2 buc. cearceafuri de plapomă ; 1 buc. plapomă ori ţol 
gros de lână; 2 buc. perini mari, cu 4 buc. feţe, apoi periile 



necesare; de dinţi, ghete şi haine, precum şi 2 buc. lăcate Wert-
heim cu câte 2 cheiţe cât mai complicate; lingură; linguriţă; 
cuţit; 2 buc. pahare de apă şi 3 buc. şervete. 

Saltea se va aduce numai de internele, cari vin prima dată 
în Cămin. 

Pentru Cămin va aduce 1 buc. ştergar de bucătărie şi 1 
buc. şervet. 

La prezentarea în Cămin, elevele vor fi vizitate de medicul 
Căminului, iar cele aflate bolnave se vor respinge. 

Eforia Căminului 

Societate „Fondul Gheorghe Lazăr" Cluj. 

Concurs. 
Comitetul fondului „Gheorghe Lazăr" în baza art. 25 din 

statute, pubiică concurs pentru ocuparea a 197 locuri în căminul 
„Casa Învăţătorilor" din Cluj, pe anul şcolar 1926—27. 

Unele din aceste locuri sunt gratuite, altele cu jumătate 
plata, iar restul cu solve. Solvele şi semisolvele sunt a se achita 
lunar anticipativ. Reduceri la taxele de întreţinere se pot face 
în cursul anului numai în două rânduri: la vacanţele de Crăciun 
şi Paşti, în cazul când studentul lipseşte din cămin mai mult de 
15 zile. 

Pot înainta cereri fii membrilor activi, ai Soc. „Fondul Gh. 
Lazăr", cari urmează regulat studii la universitate, ori aJte şcoli 
superioare din Cluj. 

Doritorii de a obţinea unul din aceste locuri, vor înainta 
cererile însoţite de următoarele acte: 

1. Certificat de naştere. 2. Certificatul de bacalaureat. 3. 
Certificat de bunăpurtare. 4. Extrasul de pe foaia de dare a 
părinţilor dela Administraţia financiară ori Perceptorat. Certifi
catele date de primării referitor la starea materială a părinţilor, 
nu se iau în considerare. 5. Certificat medical. 6. Certificat din 
partea primăriei despre averea mobilă a părinţilor, numărul 
membrilor familiei; orfanii vor alătură extrasul de moarte al 
tatălui şi o copie după carnetul de pensiune al mamei văduve. 
Acest carnet va fi alăturat şi de acei concurenţi al căror tată 
este pensionar. 7. Chitanţa de'a cassierul general al Soc. „Fondul 
..Gheorghe Lazar", prin care se dovedeşte că tatăl său este la 
curent cu cotizaţia de membru atât pe anul curent, cât şi pe 
anii trecuţi. 

Burserii şi semiburserii anului 1925—26 îşi menţin bursele 
şi semibursele şi pentru anul şcolar 1926—27, dacă şi-au trecut 
examenele reglementare. Aceştia vor înainta numai o cerere, 
pentru menţinerea bursei ori semibursei, anexând la aceasta 



cerere certificatul de studii eliberat de Facultatea respectivă. 
Foştii solvenţi vor înainta deasemenea numai o cerere şi anexele 
dela p. 2. (certificat dela Facultatea respectivă) şi p. 7. 

Studenţii primiţi în Cămin vor avea locuinţa, masă (dejun, 
amiază, cină), luminat, încălzit şi serviciu. Taxele de întreţinere 
se vor stabili la timp. 

Toţi studenţi primiţi în Cămin, sunt obligaţi a cerceta regulat 
orele de cursuri şi a se conformă Regulamentului intern al Că
minului. Studenţii bursieri nu vor putea ocupă funcţii. 

La intrarea în Cămin fiecare student: 
1. Va dovedi înscrierea la Universitate. 
2. Va plăti o taxă de 100 lei (unasută) pentru uzaj şi bi

bliotecă, care sumă nu se mai restituie şi o cauţie de 100 lei, 
pentru chei care se restituie la sfârşitul anului. 

3. Va aduce cu sine rufării necesare. Hainele de pat se 
dau dela institut. Fiecare student îşi va mai aduce cu sine de 
acasă o pernă cu două feţe, o plapomă, ori o pătură. 

Cererile timbrate, împreună cu actele cerute se vor primi 
până la 30 August 1926 pe adresa: „Comitetul Fondului Gh. 
Lazăr" Cluj, Casa învăţătorilor. 

Cererile sosite după aceasta dată, sau lipsite de unul ori 
mai multe din actele cerute, nu se vor luă în considerare. 

Cluj, la 15 Iulie 1926. 
Emanui! Eremie, Andrei Pora, 

v. preşedinte. secretar. 

Cronică. 
Pentru a fi lămuriţi. 

Atragem deosebita atenţiune a colegilor asupra articolului 
„Pentru Vatra Şcolară" din numărul de faţă al revistei. Prin 
acest articol sunt respinse'în mod demn câteva acuzaţiuni ne
drepte puse în sarcina conducătorilor învăţătorilor ardeleni de 
către domnii inspector şcolari C. Stan şi P. Petrescu din Sibiu, 
acuzaţiuni cuprinse în două articole apărute în revista „Vatra 
Şcolară" No. 13, 14 şi 15. Ţinem ca şi la acest loc să comen
tăm puţin felul cum interpretează domnii inspectori din che
stiune datoria ce şi-au făcut-o conducătorii învăţătorimei din 
Ardeal întru apărarea drepturilor legale ale colegilor şi a indi
cării formei reglementare şi cinstite, când e vorba de a se în
fiinţa ceva prin învăţători pentru învăţători. 

întâie, d-1 insp. C. Stan vorbind despre examenele de de
finitivat, dela care învăţătorii ardeleni ar fi fost abătuţi prin eon

ii 



ducătorii lor, aminteşte de avantaj iile pe care le-a avut învăţă -
torimea ardeleană şi pe care noi am fi voit (ne împutâ d 1 insp.) 
să dăinuiască până la infinit. Durere însă că învăţătorii ardeleni 
de ani de zile în loc de a lupta pentra respectarea avantajiilor 
— de cari n'am avut niciodată parte — s'au războit din răs
puteri împotriva dispoziţiunilor abuzive şi distrugătoare ale celor 
mai elementare drepturi legale câştigate prin muncă. 

Dacă d-1 C. Stan consideră de avantajii situaţia de drept, 
în care au fost aşezaţi acei învăţători ardeleni, cari au împlinit 
cu vârf şi îndesat toate condiţiunile de pregătire prevăzute în 
legile locale, pentru a le fi garantată aceea situaţie, fie. Dar 
nul înţelegem pe d-1 insp. Stan pentruce ne împută, că noi am 
fi militat şi dorit ca avantajiile, care s'au bazat pe ceva speci
fic, să fie menţinute mai departe şi pentru învăţătorii ardeleni, 
cari n'au îndeplinit acel ceva specific, mai cu seamă începând 
dela anul 1921. Când am cerut noi, ca învăţătorii ardeleni, cari 
au fost pregătiţi după prevederile legale şi reglementare, ce le 
dădeau dreptul să fie numiţi în învăţământ numai cu titlul pro-
vizor să nu-şi facă examenul de definitivat? O singură literă 
scrisă, sau un singur cuvânt spus de noi în acest senz să ni-1 
dovedească d-1 C. Stan şi suntem gata să facem „mea culpa." 
Atunci pentruce d-1 insp. C. Stan se face a nu şti că noi am 
cerut respectarea de drepturi pentru acei învăţători ardeleni, 
cari aveau acele drepturi şi nici când n'au fost învăţători cu 
titlu provizor? De altfel chiar din cifrele cele aduce d-1 insp. 
se poate vedea cât de nebazate sunt învinuirile ce ni se fac. In 
întâiul an, când s'au introdus examenele de definitivat în Ardeal 
s'au prezentat foarte puţini candidaţi, căci în Ardeal erau pe 
atunci foarte puţini învăţători ardeleni, cari au făcut şcoala nor
mală, ce le dădea dreptul numai de provizorat la începutul ca
rierii lor. In al doilea an au fost mai mulţi. Şi-1 asigurăm pe 
d-1 C. Stan că pe an ce trece vor fi tot mai mulţi, dar nu din 
motivul, că noi n'am izbutit să schimbăm mersul firesc al lucru
rilor. Pentruce a fost firesc să izbutim să se schimbe, s'a şi 
schimbat. Doar aveţi cunoştinţa d-le insp. de „Deciziunea" din 
Iarnă a Ministerului Instru.ţiuni, unde se arată, cari dintre în
văţătorii ardeleni sunt legal obligaţi să facă examene de defini
tivat şi cari nu. Vorba vine, cari au să se bucure de avantajii 
cât vor trăi şi cari nu. 



D-l insp. P. Peirescu în articolul „Aspecte contrastante în 
jurul unei idei frumoase" pur şi simplu răstălmăceşte adevăratul 
senz şi concepţia justă şi cinstită cuprinsă în circulura Asocia
ţiei No. 35—926. în care ne arătam indignarea şi protestam, ca 
o idee, la care visăm cu toţii de mult, să înceapă a fi realizată 
printr'o procedure neordonată şi deandoasăle. I-a fost uşor d-lui 
insp. ca, — în c drele unui articol fluent şi neted — să facă 
aceasta răstălmăcire, deoarece ca punct de mânecare reproduce 
din circulară numai concluzile ce i se par mai potrivite scopu
lui ce urmăreşte. (Scopul; de a ridică şi d sa un cap de acuză 
la adresa conducătorilor înv. din Ardeal). Dar retace motivele 
şi explicările, care au premers acelor concluzii. Şi apoi d-l insp. 
P. Petrescu se fereşte să reproducă în articolul D-tale şi hotă-
rirea luată la proces verbal in congresul din Timişoara cu pri
vire la înfiinţarea de sanatorii şi pe care noi am arătat-o într'un 
articol publicat în rev. „învăţătorul" No. 1—2 a. c unde a fost 
analizată chestiunea sanatorilor învăţătoreşti. 

Dar ce să mai lungim vorba. Conducerea Asociaţiei, care 
are răspundere, n'a putut să stee cu manile în sân şi se tacă, 
când s'a început o acţiune fără să fie îngrădită într'o formă, 
care să garanteze^ şi oblige răspunderea. Şi fcpoi nu doream din 
capul locului, ca şi aranjarea chestiunii sanatorilor şi amenajâ-
mentul din casele balneare să se prezinte în aspectul vieţii şi 
a traiului, ce s'a observat în ultimul timp în unele instituţiuni 
ridicate prin metoda şi procedeul cu care s'a început şi colecta 
pentru sanatorii. Motive mai palpitante, pentruce conducerea 
Asociaţiei în privinţa sanatoriilor a avut atitudinea ce se ştie, 
se pot vedea în articolul din corpul revistei. 

In genere se poate constată un lucru. Domnii inspectori 
în articolele din chestiune, în ce priveşte pe învăţătorii din Ar
deal şi conducătorii lor, n'au vorbit cu sinceritate şi dragoste' 
Căci sinceritatea şi dragostea cer obiectivitate şi imparţialitate, 
singurele lucruri, ce sunt în stare să facă pe cineva să revie şi 
să-şi îndrepte greşelile, dacă atari greşeli există aevea. Mai 
mult ni se pare, că domnii inspectori au căutat implicit să ia 
apărarea şi să motiveze unele dispoziţii şi măsuri pripite dic
tate de acela, care niciodată n'a vrut să înţeleagă ce sunt drep
turile câştigate şi că orice lucru mai mare, pentruca să reuşească 
pe deplin şi să aibă o valoare integrală, trebuie înainte de toate 
să fie studiat şi plănuit. Domnii inspectori şi pe aceste melea
guri — aşa se vede — vreau să dovedească, că ştiu şi doresc 
să fie continuatorii mentalităţii aceluia, care i-a creat. 
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Unificarea organizaţiilor învăţătoreşti din 
România. 

Potrivit însărcinării date de Congresul ţinut în zilele de 6, 
7 şi 8 Septemvrie 1925 la Timişoara, comitetul central al Aso
ciaţiei noastre ardeleneşti, a făcut paşii necesari, pentru unifi
carea tuturor organizaţiilor învăţătoreşti din România, într'o 
puternică organizaţie pe ţara întreagă, pentruca aceasta să fie un 
factor hotărîtor în chestiile care privesc şcoala primară în gene
ral şi în legătură cu ea interesele corpului didactic primar. In 
scopul acesta a fost convocată la Braşov pe ziua de 1 Iulie c. 
o consfătuire a tuturor preşedinţilor organizaţiilor învăţătoreşti, 
precum şi alţi colegi din întreagă ţară. Din partea Asociaţiei 
noastre a luat parte o delegaţie a Comitetului central în per
soanele d-lor Traian Şuteu, Gavril Almâşanu, Constantin Iencica 
şi Gheorghe Stelea. 

Delegaţia a mers cu un proiect gata alcătuit de către d-1 
Andrei Pora şi Gavril Almăşanu, proiect aprobat întru toate de 
către Comitetul central în şedinţa dela 27 Iunie c. Asociaţia ge
nerală a corp. did. primar din România a fost reprezentată prin 
preşedintele său d-1 Vasile Păunescu, iar Societatea Institutorilor 
prin d na Beiu-Palade. Au lipsit reprezentanţii organizaţiilor din 
Bucovina şi Basarabia. 

Consfătuirea a avut loc în sala de şedinţă a primăriei ora
şului, fiind de faţă şi d-1 Vasile Ivan preş. secţiei Braşov şi alţi 
câţiva membri ai com. centr. al secţiei Braşov. 

Dupăce d-1 T. Şuteu preşedintele Asoc. noastre în scurte 
cuvinte a arătat însemnătatea şi scopul acestei conveniri, d-1 
Vasile Păunescu arată punctul de vedere şi principiile funda
mentale de care e călăuzită Asociaţia generală în vederea uni
ficării tuturor organizaţiilor învăţătoreşti din ţară. Domnia-sa ce
teşte şi explică un proiect de statut in care se preconizează o 
Asociaţie unică cu o singură conducere centrală, în care Aso
ciaţiile provinciale existente ar intră ca subdiviziuni şi s'ar con
duce după unul şi acelaş statut al Asociaţiei generale, în care 
ar fi inglobate toate. 

Faţă de acest principiu din partea Asociaţiei noastre s'a 
citit şi analizat proiectul de statut în care se preconizează o 
uniune (federalizare) a tuturor Asociaţiilor învăţătoreşte existente 
sub o singură conducere centrală, rămânând ca fiecare Asociaţie 
să se conducă în afacerile ei după statutul actual propriu şi le
gătura uniunei fiind garantată printr'un statut special aparte. 

Natural şi unul şi altul dintre cele două proiecte exami
nate cu ocazia acestei consfătuiri îşi are avantajiile şi desavan-
tajiile sale in ce priveşte statornicirea unei forţă unitare, a feliu-
lui de manifestare şi a garanţii acestei unităţi de a nu putea fi 
ştirbită dintr'o lăture sau alta. De altfel ele pot fi cu adevărat 
înţelese şi apreciate numai studiate în amănuntele lor. 



Dacă Asociaţia noastră, în alcătuirea proiectului de unifi
care, a fost condusă de principiul uniunii (federalizării), aceasta 
se datoreşte faptului, că secţiile noastre judeţene fiind întrebate 
odată asupra acestei chestiuni, majoritatea şi-a exprimat numai 
dorinţa federalizării. 

Astfel stând lucrurile şi în conferinţa dela Braşov ivinduse 
două puncte de vedere diferite ca formă, dar în fond şi în do
rinţă fiind aproape unul şi acelaş, şi neputându-sa ajunge de 
acord asupra formei, nu s'a putut redacta atunci nici un statut 
comun, care să servească ca bază de discuţie şi apoi să fie 
aprobat în adunările Asociaţiilor. Delegaţii Asociaţiei noastre au 
avut numai mandatul să sustie proiectul aprobat de comitet şi 
nici decum să iee şi alte angajamente. Cu toate aceste a sosit 
timpul, ca învăţătorimea de pe întreg cuprinsul ţării să se pre
zinte ca o forţă unitară şi acest lucru numai sufere amânare, ci 
trebuie înfăptuit cât mai îngrabă. 

Pentru aceea în adunarea generală dela Braşov problema 
unificării va fi obiect de discuţie într'un punct special din pro
gram. Atunci se va discuta în amănunte proiectul Asociaţiei noa
stre şi se va cunoaşte mai detailat şi proiectul Asociaţiei su
rori şi adunarea generală în sfârşit va fi în situaţia să-şi spună 
cuvântul definitiv, că îşi menţine punctul de vedere şi princi
piul din trecut, ori găseşte de cuviinţă a adoptă un altul. Şi tot 
în senzul acesta apoi îi se va da mandat şi comitetului de felul 
cum are să lucreze pentru unificare. Dar unificarea trebuie făcută. 

Redacţia. 

•J* Ştefan Bedelean. In ziua de 31 Iulie a. c. a plecat pen
tru totdeauna din mijlocul nostru dascălul veteran Ştefan Be
delean din corn. Lunca, jud. Turda, în etate de 81 ani. Dela 
vârsta de 17 ani, când a întrat în învăţământ, n'a părăsit şcoala 
şi copiii, cari i-au fost dragi şi timp de 42 ani a muncit în diferite 
comune din Munţii Apuseni, ca un bun tovarăş de muncă pe 
ogorul cultural. Legea Afurisită alui Apponyi nu la cruţat nici 
pe dânsul şi în anul 1907 a fost pensionat, fiindcă nu ştia ungu
reşte. El şi cu cei din generaţia iui a'u fost cu adevărat făuritorii 
drumului, la capetul căruia se întrezărea visul ce s'a împlinit. 

Toţi cei împrăştiaţi în marile oraşe de cultură ai ţări, eşiţî 
din scundele Scoale primare româneşti din Cacova, Ocolişel, Runc, 
Lunca, sunt o zestre cinstită şi apostolică a sufletului său de bun 
român şi de om al datoriei. 

Să-i fie ţărâna uşoară. E. E. 

Nu e corect. In rev. „Şcoala Someşană" No. 5—6 din 
15 Martie c. d-1 Ioan Moldovan revizorul judeţului Someş, prin 
Circulara No. 37 către întreg corp. did. primar din judeţ, cere 
învăţătorilor să contribuie cu o sumă de 500 Lei în vederea 



înfiinţării de sanatorii pentru învăţători. In aceasta circulară d-î 
I. Moldovan răstălmăceşte înţelesul şi adevărul unui fapt. Anume, 
dânsul, îndemnând pe învăţători, să contribuie cu cele 500 Lei, 
afirmă, că ordinele din chestiune ale Ministerului se bazează pe 
hotărîrea congresului înv. din Timişoara. Şi aceasta hotărîre d-1 
revizor o reproduce dintr'un articol apărut în No. 1—2 al rev. 
„învăţătorul", în care tocmai se arătă şi motiva cu date şi fapte, 
că acţiunea întreprinsă de Minister cât de încontrazicere stă cu 
hotărirea dela Timişoara, adusă în chestia sanatorilor. 

Ne pare rău şi nu ne-am aşteptat, ca un revizor şcolar să fie 
capabil de astfel de răstălmăciri şi nu se pune de acord cu 
centrul Asociaţiei în chestiunile ce privesc interesele învăţători
lor. Şi am rămas surprinşi, ca un ordin circular de atare natură 
— ca al d-!ui rev. I. Moldovan — a putut să fie publicat într'o 
revistă, care se mai întitulează şi organ al Secţiei jud. învăţăto-
reşti, când bine se ştie, că centrul „Asociaţiei" s'a opus execu
tării ordinelor Ministerului tocmai pentru faptul, că în forma 
cum a fost concepută idea sanatorilor de către minister, intere
sele învăţătorimei nu se vedeau pe deplin garantate şi stipulate, 
iar pe de altă parte eră şi o jignire adusă prestigiului nostru 
ca tagmă, când la un lucru, care se făcea prin noi şi pentru noi, 
învăţătorimea n'a fost ascultată în ce formă are să fie organi
zată acţiunea. De sigur un astfel de procedeu, ca al d lui rev. 
I. Moldovean numai corect nu poate să fie. 

Un învăţător premiat de Academie, Academia Română 
în sesiunea din Iunie a. c. a acordat un premiu de 5000 lei d» 
Marin V. B'ciulescu pentru: Socotelile lui Petricâ, carte de arit
metică pentru cl. II. primară. 

Premierea aceasta are o semnificaţie deosebită. Cea mai 
înaltă societate de cultură românească apreciază munca unui 
modest învăţător, care prin activitatea sa literara a scris o fru
moasă pagină în istoria literaturii didactice româneşti. Fiind o 
fire iscoditoare, plin de râvna de a se cultivă, d. Biciulescu a 
reuşit să ne dea în anii după războiu o serie întreagă de cărţi 
didactice (cărţi de citiri, gramatică, aritmetică, geografie) pentru 
şcoalele primare, care la apariţia lor, prin noutatea concepţiei 
străbătută de o adâncă înţelegere şi dragoste pentru sufletul co
pilului, a câştigat păturele largi ale dâscâlimii. 

Acest câştig moral n'a fost privit cu ochi buni de cei cari 
îşi vedeau ameninţate socotelile lor. Cu toate măsurile obicinuite 
în ţara noastră pentru plasarea cărţilor de şcoală, vechii autori, 
cari în cele mai multe cazuri au galoane în ierarhia şcolară, au 
putut constata nu fără puţină părere de rău, că învăţătorii, cari 
ţin la independenţa lor sufletească, folosesc cărţile acestui coleg 
merituos, vrednic să fie încurajat. 

Apariţia a d. Biciulescu \n literatura didactică a fost un 



indemn pentru monopoliştii cărţilor de şcoală, făcându-i să-şi 
cerceteze cu mai multă atenţie lucrările, aducândule cât mai 
multe înbunătăţiri. 

Dacă d. Biciulescu la început putea fi privit ca un adversar 
pe piaţă, premierea lui de către Academie poate servi ca un 
indemn şi o chemare, că autorii de cărţi, mulţumindu-se şi cu 
mai puţin câştig, să se nizuiaşcă a înbunătăţi an de an lu
crările lor. 

Cei pătrunşi de însemnătatea ce o are cartea scrisă şi 
tipărită, cu condiţii tehnice cât mai bune, suntem siguri, că se 
vor strădui a răspunde acestei aşteptări. 

* 
•f lacob Muntean, învăţător-director în Teiuş, a decedat 

la 1. luniei a. m. în vârsta de 47 ani. Defunctul a fost un membru 
valoros al corpului didactic din judeţul Alba, aducând în nenu
mărate rânduri jertfe frumoase pentru promovarea culturala a ţă
rănimii noastre şi în special a comunei sale natale Teiuş, a 
cărei şcoală sub direcţia lui a ajuns la o desvoltare vrednică de 
laudă. Nu mai puţin a contribuit într'o largă măsură la solida
ritate colegială a fraţilor noştri învăţători, fiind totdeauna pildă 
de împlinirea datoriilor către organizaţiile noastre. v 

Odinească cu cei drepţi! 
* 

Cum vorbeşte un ministru din Anglia către învăţători. 
„Fiţi plin de iubire, drepţi, răbdători şi perseverenţi. Să aveţi o 
idee modestă despre voi, dar o idee înaltă despre funcţia voastră. 
Să nu treacă nici o zi, fără să învăţaţi ceva, fie dela elevii voştri, 
fie din cărţi, fie dela lumea în care trăiţi. Hrăniţi-vă sufletul 
citind zilnic din cărţile umane, din poeţi, din istorici, din biografi: 
ei încălzesc inima şi întăresc voinţa. In politică fiţi alături de 
/optimiştii, cari cred că lumea poate fi ridicată prin instituţiile bune 
şi voi sunteţi una din bunele instituţii ale lumii". Aceste cuvintel 
pot fi socotite ca adevăte „table ale legii" şi pentru învăţătorul 
român. 

* 
O carte pentru tineretul italian. Din iniţiativa amirali-

tăţei italiene peste câteva zile se vor împărţi intre şcolarii din 
întreaga Italie milioane de exemplare, dintr'o lucrare menită să 
instruiască tineretul asupra importanţei trecutului şi viitorului 
marinei italiene, rolul ei în războiul mondial, poziţia Italiei ca 
putere mediteraniană, — necesitatea desvoltării flotei mercantile 
şi multe alte chestiuni de acelaş ordin. 

Lucrarea, care tratează vre-o 72 de subiecte, conţine nu
meroase episoade din războiu, de la manevrele navale, precum 
şi din recenta debarcare a lui Mussolini la Tripoli. Acesta în
soţeşte el însuşi scrierea de câteva cuvinte în care spune: E 
mcesar să sc creeze în mintea tineretului italian conştiinţa efor-



turilor făcute de generaţia noastră, spre a apără patria, a-i lărgi 
frontierele şi a-i pregăti un destin măreţ". Oare copiii României 
mari cât vor mai aştepta Istoria războiului de îmregire, iiustratâ 
şi scrisă pentru ei ? 

Peniru intelectuali avem opera în trei volume a d-lui Ki-
riţescu. Cea pentru tinerime o aşteptam deia scriitorul cu con
deiul cei mai ager, înfrăţit Ia muncă cu pictorii noştri, cari au 
trăit marea epopoe naţională. Va fi aşteptarea lungă? 

* 
Regulamentului pentru aplicarea legii învăţământului 

primar. Abia după 2 ani delà promulgarea legii a apărut acest 
regulament, care în ce priveşte drepturile învăţătorilor ardeleni 
nu aduce nici o precizare. Articolul 512 din regulament păstrează 
tot stilizarea vagă a legii : încadrările se vor face „în conformi
tate cu drepturile lor şi cu dispoziţiile legii de faţă." 

Până acuma s'au avut în vedere numai prevederile noui 
legi, iar vechile drepturi ale învăţătorilor ardeleni au fost com
plect nesocotite. Dreptatea fiind de partea noastră, nădăjduim, 
că ea se va ridica triumfătoare deasupra răutăţii unor oameni. 

Munca dascălului este atât de prost răsplătită, încât a-1 
mai prescurta în drepturile lui, este o adevărată crimă Cei cari 
sunt înfipţi adânc în bugetul Statului nu pot simţi durerea su
fletească şi mizeria trupească a familiei unui dascăl delà ţară. 

Regulamentul dă desluşiri asupra funcţionării unor institu
ţii folositoare propăşirii culturale şi economice a poporului (can
tine, cămine caee de economie şcolară etc.), care pentru a putea 
funcţiona se cere o singură condiţie : învăţătorul să poată trăi 
omeneşte din munca lui. Dacă această condiţie nu este împlinită 
toate prevederile legii şi regulamentului rămân-simple dorinţe şi 
fală goală. 

Agitaţia învăţătortlor şi profesorilor parlamentari. 
Cu prilejul distribuirii sporului, pregătindu-se o grea lovitură 
corpului didactic, toţi profesorii parlamentari s'au strâns într'o 
consfătuire în sala secţiei III a Carnerii. Acolo, în prezenţa fostu
lui ministru P. P. Negulescu s'a examinat situaţia ce se creiază 
corpului didactic de toate gradele, prin greşita aplicare a spo
rului de 15 la sută la vechea leafă (greşită şi rectificată ulterior) 
din 1914. Profesorii parlamentari au însărcinat pe d. prof. de
putat V. V. Haneş să redacteze un memoriu către ministerul 
de finanţe 

Idtă acel memoriu : 
„Reprezentanţii parlamentari al corpului didactic, cu pri

lejul distribuţiunii sporului pentru funcţionarii publici, ne per
mitem a vă atrage binevoitoarea dv. atenţiune asupra justelor 
revendicări ale profesorimii de toate gradele, cu privire la chipul 
cum se va aplica cota de 15 la sută asupra lefuriior de bază 
din vremurile normale. 



Leafa învăţătorimii de toate gradele nu este nici cea din 
1914 (fiind greşită), nici cea rectificată din 1919 ci acea recti
ficată şi fixată prin buget (deci prin lege) de guvernul din 1920 
şi 1921. Credem că chiar intenţiunea dv, a fost să se ia drept 
bază, leafa normală a unui funcţionar, degajată de toate sporu
rile adiţionale (sporuri de scumpete, spor familiar, chirie, etc.) 
Şi cum din 1914 nu s'a ridicat lefurile propriu zise aie funcţio
narilor publici, ci ele au fost majorate numai prin diverse spo
ruri; cum, dv. aţi fixat anul 1914 ca o dată de când nu s'a 
mai făcut nici o schimbare în leafă a funcţionarilor in genere 
şi aţi putut prevedea în redactarea deciziei dv. cazurile izolate, 
când — pentru repararea unor greşeli prea mari în retribuţiunea 
unor anumite categorii de funcţionari, ca profesorii de toate 
gradele — aţi fixat alte cifre mai normale, ca leafa de bază, care 
trebuie luată ca punct de plecare pentru socotirea nouilor sporuri. 

De aceea vă rugăm sâ ţineţi seamă de lefurile noastre de 
bază, ca la toţi funcţionarii şi acele lefuri de bază nu pot fi de
cât acele prevăzute actualmente în statele de leafă (fără sporuri, 
chirie etc.) şi anume: învăţător provizoriu 600 lei, înv. definitiv 
700 lei, învăţător înaintat 800 lei, învăţător rural 1000 lei, insti
tutor urban 1100 lei, prof. secundar 1600 lei." 

* 
Memoriul e semnat de toţi parlamentarii reprezentanţi ai 

corpului didactic, independent de partidele politice. 
D-nii deputaţi Bulfinschi şi V. V. Haneş au fost delegaţi 

să prezinte ministrului de finanţe memoriul parlamentarilor pro
fesori. 

Şcoală primară la Bătrâneţe. Şcoala Uniunei pentru lu
minarea poporului din Jugoslavia a avut în acest an un elev 
rar. Şcolarul numit Matei Bubal, s'a născut în 1867 şi a depus 
pe ziua de 7 Iunie a. c. la şcoala primară din Dervent examen 
particular din materia claselor I şi II cu un succes deosebit. 
Sârguitorul elev nu se mulţumeşte însă numai cu aceasta şi se 
prepară acum pentru examenul de clasa III şi IV primară; el 
vrea, cu orice preţ, ca înainte de a muri se termine cele patru 
clase. 

* 
Distincţie meritată. Ministerul sănătăţii apreciind meri

tele neobositului dascăl d-1 Leontin Terecu-Turcu, subrevizor 
şcolar al regiunei Zalău, a intervenit pe lângă Majestatea Sa 
pentru decorare. Zilele trecute d-1 Turcu a şi primit crucea 
„Meritul Sanitar" cl. I. Distincţia aceasta atât de frumoasă pri
veşte pe un tânăr dascăl român, care a dat pildă prin faptele 
sale frumoase şi a arătat care e datoria dascălului român în zi
lele de azi. A muncit din greu, jertfindu-şi sănătatea tinerească 
în scopul de a regenera generaţia plăpândă, dând mână de aju-



tor echipelor medicale însărcinate cu combaterea boalelor sociale, 
organizând cu concursul medicilor anchete medicale în şcoli, 
luptând din răsputeri pentru introducerea principiilor de igienă 
în şcoală a organizat echipe de cercetaş din comuna Hida şi 
Baica pe care le-a condus cu multă destoinicie. A ţinut confe
rinţe din domeniul igienei, ajutând medicii prin prepararea tere
nului în lupta contra boalelor sociale. Este tipul adevăratului 
dascăl român, care trebue să fie totodată şi apostol. Ii dorim 
vrednicului coleg să-i dăruiască D-zeu vigoare trupească, pen
tru a se bucura de rodul muncii sale. 

* 
Trei gemeni: Horia, Cloşca şi Crişan. Soţia colegului 

Iuliu Todoran, din Biia, jud. Târnava-Mică, a născut trei gemeni 
cărora le-a dat numele de Horia, Cloşca şi Crişan, toţi trei sunt 
sănătoşi. Ministerul Ocrotirilor Sociale i-a votat un premiu. Do
rim celor trei fecioraşi să crească mari şi să ajungă să facă 
fapte vrednice de eroii naţionali ale căror nume le poartă. 

* 
Congresul Asociaţiei generale a corpului didactic primar 

din Vechiul Regat, se va ţine anul acesta în zilele de 5, 6 şi 7 Sept. 
c. la Cernăuţi. Colegii noştri din Vechiul, Regat întocmai ca şi 
noi, vor desbate diferite probleme relative la situaţia materială 
şi morală af^orpulut didactic primar din ţară, apoi probleme 
cari sunt în strânsă legătură cu mersul general al şcolii şi în
văţământului. O chestiune care agită pe colegii noştrii, pe cum 
ne agită şi pe noi, este acea a unificării organizaţiunilor învă-
ţătoreşti din România. Să sperăm că de data aceasta se va putea 
înfăptui vechiul deziderat al massei dăscăleşti, de a ne vedea 
strânşi într'o puternică organizaţie, care să reprezinte interesele 
acestui corp de slujbaşi ai Statului, decâte ori vor cere interesele lor. 

* 
12000 copii criminali în Rusia. „Vecernaja Gazeta" din 

Moscova anunţă că în Rusia sovietică lucrează în prezent 300 
de comisii, care cercetează actele criminale ale persoanelor mi
nore şi în special ale copiilor. Acestor comisii au fost înaintate 
35.000 cereri, prin care se dau în judecată peste 52.000 minori. 

50 la sută din vinovaţi au comis furturi, iar restul bandi
tisme şi omoruri. Misiunea comisiilor este să lupte energic contra 
acestor decăderi şi să lucreze în special în direcţia unei îndrep
tări pedagogice. 

* 
D-I Mihaîl Sadoveanu profesor universitar. D-l Mihail 

Sadoveanu va fi numit profesor de literatura populară la Uni
versitatea din Iaşi. 

Această numire este încoronarea muncii celui mai frumos 
şi puternic prozator ai nostru. C. lencica. 



Cărţi, Reviste. 
Dare de seamă, asupra învăţământului primar din judeţul 

Mureş. Neobositul revizor şcolar al jud. Mureş, d-l Ieronim Puia, 
într'o broşură de 80 pagini, ne prezintă tot ceeace s'a făcut în 
judeţul său, pentru promovarea învăţământului primar în anul 
şcolar 1934/25. Publicare acestei cărţi, răspunde unui ordin ofi
cial al Ministerelui Instrucţiunii, dar mai răspunde — şi aceasta 
este partea frumoasă, — unui ordin al conştiinţei acestui harnic 
revizor şi colaboratorilor săi pricepuţi. Broşura se ocupă foarte 
amănunţit cu toate problemele din domeniul acestui învăţământ 
şi probează cu cifre şi date realizările îndeplinite, precum şi 
cele pe cale de a fi rezolvite în scurtă vreme. Ne gândim, că 
dacă am putea avea din toate judeţele noastre ardeleneşti, câte 
o astfel de serioasă şi conştienţioasă dare de seamă de învăţă
mântul popular, cu câtă uşurinţă am putea găsi şi constata cau
zele, care au determinat un progres în anumite direcţii şi în ace-
laş timp, cauzele care se pun în calea acestui progres, şi cât 
de uşor am putea atunci, să îndepărtăm acele cauze. Un studiu 
temeinic, făcut prin omeni ai şcolii, pe baza dărilor de seamă, 
ca şi aceea a jud. Mureş, ar fi cea mai ideală contribuţie la 
luminarea şi direcţionarea atâtor chestiuni din domeniul învăţă
mântului pentru popor. Pilda a dat-o revizorul Ieronim Puia, 
ajutat de sigur de ajutorii săi, între cari ne gândim în locul în-
tâiu la colegul nostru Vasile Idu. Ceilalţi n'au decât sâ-1 ur
meze, ca să se creeze temelia, pe care o vom utiliza în mersul 
nostru ascendent spre o epocă de mai bine. 

Cărţi didactice aprobate. Ministerul Instrucţiei a aprobat 
cu decisia dela 26 Iunie a. c. Nr. 831 următoarele cărţi didac
tice de prof. /uliu Vuia. 

1. Agricultura generală pentru cl. V. a cursului primar, 
despre care referatul oficial zice: *Lucrarea este foarte bine în
tocmită, clar scrisă şi conţinând foarte puţine provincialisme. 
Va fi un manual de mare preţ." 

2. Legumicultura, Pomicultura şi Viticultură pentru clasa 
VI., despre care refer, oficial scrie: „Lucrarea este întocmită 
conform principiilor prevăzute în programa analitică. Manualul 
va servi nu numai în şcoală elevilor, dar şi la gospodăria săte
nilor. Manualul este foarte reuşit şi se recomandă a se aprobă." 

3. Creşterea şt îngrijirea animalelor pentru cl. VII a cursu
lui primar, despre care referatul oficial zice: „Lucrarea dlui prof. 
Vuia privită în total este de o importanţă deosebită pentru plu-
găria românească şi în speranţa că autorul ţinând seamă de ob-
servaţiunile făcute, sânt cu credinţa nestrămutată că va deveni 
o carte de mare viitor." 

Cărţile vor apare în Tipografia Diecezană din Arad. 



T A B L O U 
de studenţii plasaţi în cursul anului şcolar 1925/26 

în Căminul „Casa învăţătorilor" Cluj 
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Virgil Stelea înv. Făgăraş Drept. II da — — — gr- o. 
Aurel Petri w Năsăud 1 Med. II da — — — gr. c. 
Aurel Pampu n Sibiu Lit. şi fii. III da — — — » orf.de tată 
Teofil Bugnariu u Someş |II da — — — 
Filaret Cristea w 

1 Arad Ştiinţe ! I da — — — gr. o. 
M. S. Crişan Alba Med. I da — — — gr. c. orf.de tată 
Emil Deva JJ Târnava-Mică Drept. ui — da — — » »* 

Romul S.Oniga n Turda Yt in — da — — 
Romul Tăucean » Arad jj n — da — — gr. o. 
Petru Budescu n Caras n HI — da — — » 
Coriolan Ciucur jj Arad • ti I — da — — n 
Traian Benţia prof. Făgăraş jj I — da — — n 
Octavian Popa catichet Făgăraş 

Hunedoara 
jj I — da — — gr. c. 

Coriolan Aslău înv. 
Făgăraş 
Hunedoara jj IV — da — — gr. o. 

Tiberiu Şeviciu jj Arad yj IV — da — — jj 
Emil Nicoară „ Alba n IV — da — — gr. c. 
Dumitru loan Sibiu Jj III — da — — gr.o. 
Teodot Istrate » Năsăud fi III — da — — gr. c. orf.de tată 
0 . Ciobata Arad Jj I — da — — gr.o. 
Flaviu Micu Someş n IV — da — — gr. c. o.de ambii p. 
Vict. Simonetti n Târnava-Mică jj IV — da — — n 

o.de ambii p. 

Aurel Lupan » Sâtmar n IV — da — — n 
Leontin Horea n Sălaj » IV — da — — r> 
Aurel Bidianu n Someş n I — da — r* 
Carol Hadnagy n Odorheiu ff I - da — — ref. 
Gavril Deac w Onorheiu jj I — da — — » 
Sever Ardelean » Arad U II — da — — gr. o. 
loan Stoia w Sibiu jj I — da — — gr. c. 
Virgil Popianoş » Făgăraş » II — da — — gr. o. 
Ionel Bratu Sibiu I — da — — n orf.de tată 
Iacob Deac » Turda jt III — da — — gr. c. 
Liviu Puticiu n Timiş jj II — da — — gr.o. 
Octavian Boş n Braşov jj 11 — da — — 
Victor Tans n Braşov jj II — da — — JJ 
I.C.Spătariu 

w i Arad Med. 11 — da — — n 

Aurel Blaşiu •n Timiş » 11 — da — -— » 
Viorel Rusu n Hunedoara • 

w 11 — da — — JJ ! 
loan Graur « Sălaj n 1 — da — — 
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Olimpiu Morar înv. Târnava-Mică Med. I da gr. c. 
Vasile Stoica » Sibiu » I — da gr. o. 
M. Râmneanţu Timiş 

Drept. 
I — da — n 

Emil lepureanu Năsăud Drept. I — da — gr. c. 
Gh. Munteanu Făgăraş Lit.şifil. III — da — — » 
Corneliu Tabic i Arad III 

:IV 
— da — gr. o 

Sabin Budu : Someş 
III 

:IV — da — gr. c. 
Al. Bărbat Făgăraş Ac. dec. !lll — da — gr. o. 
Emil Butnariu Braşov ili — da — n orf.de tată 
Adrian Nicoară » Hunedoara III — da — » 
A. Gyarmathy » Odorheiu 1 1 — da — unit. 
Nicolae Patachi Sibiu I — da — gr. o orf.de tată 
Gh. Andron Târnava-Mare Drept. I — da — » 
loan Nagy Sâtmar » II — da — gr. c. 
D. Ghergulescu Caras Ac. dec. II — da — gr. o. 
Aladar Molnár Odorheiu » I — da — ref. 
loan Tañase Sibiu I — da — — gr. o. 
Zeno Velceanu » Caras » îi — da — » 
Tache Vace Macedonia 

Drept. 
I — ad — — n 

Ciprian Birta Caras Drept. V — — — da 17 ori. de ambii p. 
Victor Dobocan Sălaj III — — — da gr. c. 

ori. de ambii p. 
Virgil Dalea Caras » ili — — — da gr. o. 
Emil Tămaş » Sălaj » IV — — — da gr. c. 
Tiberiu Guleşiu Arad II i i i — — — da gr.o. 
Corn. V. Agen Arad II i u — — — da » 
loan Braicu Năsăud n IV — — — da gr. c. 
Gh. Horea » Sălaj n III — — — da n 
Jidav Severiínu Hunedoara o II — — — da n 
Remus Branga Hunedoara w III — — — da gr. o. 
Aurel Lepa Timiş 11 — — — da n orf.de tată 
A!. Darko Odorheiu II — — — da unit. 
S. Tr. Covaciu Arad » V — — — da gr. o. 
Eugen Albu Alba V — — — da » 
Victor Baciu Năsăud V — — — da gr. c. ori. de ambii p. 
Valentin Bude Someş » IV — — — da » 

ori. de ambii p. 
G. Kierscher Târnava-Mare » III — — — da ev. c. a. 
loan S. Basarab V Hunedoara I — — — da gr.o. 
Absolon Todea Turda ^ III — — — da » 
Teodor Frentíu Caras » III — — — da Ti 
Robert Trausch Târnava-Mare III — — — da ev. c. a. 
Victor Pop Sălaj 1 

» ! 
III — — — da gr. c. 

Sabin Bololoiu » í Caras " 1 IV — — — da gr. o. 
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LiviuMoldovan înv. Arad Drept. IV — da 
i; " 

gr. o.; 
Vasile Bell n Maramureş III — — — da gr. c. orf.de tată 
Otto Kierscher w Târnava-Mare I — — — da ev. c, aj 
Virgil Petri JJ Năsâud ' V II — — — da gr- c. 
loan Horea » : Sălaj ,1 w III — — — da » y 
Cor. Burian Timiş i: » II — — — da gr. o :| 
Aurel Daina 11 Caras W II — — — da : 

» 
C. P. Străin n Caras fi I — — — da » 
Remus Telescu „ Timiş V II — — — da a i 
Corneliu Radu it Hunedoara li V — — — da a ' 

Laurenţiu Budu 11 Someş V 'li — — — da gr- c.: 

Aurel Eremeiu n Năsăud n IV — —• — da >' i 
Corneliu Pop n ; Mureş n ¡IV — — — da " ! 
Macedón Petri n Năsăud ; i ¡IV — — — da 
Liviu Hurubsan a Neamţ ! Med. II — — — da " 
loan V. Muntean n Îârnava-Mică 1 

•i n 

III — — — da 
Emil Eremeiu » Nâsăud \ III — — — da 
Şt. Homorodeu Someş » 11 — — — da 
Gavril Biró Odorheiu yy I — — — da unit. ¡| 
Simeon Lucaciu 11 Alba n i — — — da gr. c. 
Ştefan Nagy » Alba » I — — — da ref. 
CorneliuTodea ii Turda II — - — da gr- o. 
Ernest Szaner n Timiş ii II — — da r. c. ! 
Eugen Ceontea tt Mureş Ut. şifil II — — da gr. o. 
Hubert Gross 11 Năsăud I — — da ev. 1. 
H. Brantsch. ii Sibiu IV — — — da ev. c a . 
Horaţiu Bandu ii Caras Ştiinţe 11 —- — — da gr. o. 
Akxă Jianu Timiş „ IV — — — da » ! 
Vasilă Ijac » Caras i Consv. IV — — — da n El a fost înv. 
Petru R. Naghi ii Sătmar Ac. dec III — — — da gr. c. 
loan Adămoiu n Ilfov III — — — da gr. o.¡; 
Miron Şerb » Sibiu V 111 — — — da 

» i: Emil Domocoş a Bihor w 11 — — — da » i; 
Gustav Knopp n Cluj 11 II — — da ev.c. a. i; 
Carol Roth 11 Sibiu Ac. de com. II — — — da ev. c. a 
Diogen Lintia prof. Caras 11 — — — da gr. o. ) Primesc bursa 
SeptimiuDomşa înv. Alba ii 

Drept. 
II — — - — da gr. c. ) în b . delà Stal 

loan Kori econ. Timiş 
ii 

Drept. IV — — da — r. c. 
Septimiu Roşu notar; Hunedoara „ II — — da — gr. o 
loan V . Toda preot Hunedoara III — — da — » 
Tiberiu Rusu preot Timiş „ III — — da|— 
Virgi! Vo :cu fu neţ Braşov „ . III — da 

i 
— 
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AI. Herţeg moţat Alba Drept. II — — da — gr. c. 
Ioan Câmpianu preot Hunedoara III — — da — gr. o. 
Ioan Socaciu croitor Târnava-Mică I — — da — gr. c. 
Cosman Gh. econ. Arad I — — da — gr. o. 
Ştefan Şinca pant. Timiş Med. II — — da — r. c. 
G. Sebestyen corn. Turda n II — — da — ref. 
Victor Capesius med. Sibiu Farm. I — — da — ev. a. b. 
Aurel Rusu corn. Braşov n 1 — — da — gr. o. 
Gh. Mureşan econ. Sătmar Lit.şi f i i . III — — da — gr. c. 
Alexandru Ionel n Năsăud » V — — da — » 
Vasile Bolea n Alba n 

Ştiinţe 
II — — da — If 

Ioan Secula Arad 
n 

Ştiinţe I — — da — gr. o. 
Gh. Rusu (Năsăud) » Năsăud Drept. III — — — da gr. c. 
Ioan Opriş Someş w IV — — — da n 
Petru Macavei funcţ. Hunedoara w I — — — da 
Virgil Fulicea » Făgăraş 17 I — — — da » 
Aurel Penţia notar p. Timiş n II — — — da gr. o. 
Virgil Racoviţau preot ; Turda » I — — — da gr. c. 
Petru Bruda econ. Făgăraş I — — — da gr. o. 
Ioan Cristea » Târnava-Mică I — — — da gr. c. 
R. Ardeleanu » 1 Jugoslavia IV — — — da gr. o. 
Ioan Haller Târnava-Mare » II — — — da n 

Octavian Micu funcţ. Sibiu n I — — — da n 
Aron Crişan jecon. Arad n I — — — da » 
Ioan Chiorean funcţ. Alba » II — — — da gr. c. 
Virgil Dobrota preot Sibiu IV — — — da gr. o. 
Ştefan I. Pop n Năsăud » IV — — — da gr. c. 
Gh. Borcoman econ. Târnava-Mare fi I — — — da M 
G. Russu (Br.) măce lar Braşov » III — — — da gr. o. 
Carol Casai econ. Someş III — — — da gr. c. 
Gregoriu Şimon funcţ. Târnava-Mică III — — — da » 
Simeon Barză econ. , Târnava-Mare IV — — — da gr. o. 
Nicolae Ursu » : Timiş » I n — da » 
Ioan Lazăr Târnava-Mică ; t v — da 
Sabin Puta : Arad ti î n — — da 
I. I. Sălăgianu prof. Arad i n — — da gr. c. 
Anton Pasca preot Someş w ¡111 —- — da M 
GherasimOlariu econ. Sibiu I V — — da gr. o 
P. Hălmăgean M Arad » I — — — da » 
Ioan Ciolac w Timiş i u — — da O 

E. T. Orbonaş Hunedoara m — — da M 
A. Gyengye preot Maramureş j i u — — da gr. c. 
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Liviu Timbus măcelar '•; Hunedoara Drept. IV . da gr. c. ! 
Victor Belciug econ Năsăud n i i — — da M 
Nicolae Bota preot Bihor YÌ IV — — da » i Anton Nera econ. Murăş » — — — da i 
Carol Meseşan jud. Sălaj !n — — — da » Ì 
Al. Kovâcs V Bihor iii •— — da ref. ¡ 

Florea Florentiu econ. Alba i i — — — da gr. o. 
Emil Crişan preot Cluj ! I — — da gr. c. 
Ioan Popp Năsăud II — — da 
Ioan Şenchea med. Făgăraş I — — — da gr.o. í 
Ştefan Popa econ. Sibiu » I — — da » j 
losif Stoia i " Timiş ¡I — — da n i 
C. Munteanu preot! Turda 11 — — — da n 1 
Victor Nicola » Turda II — — da » 
T. Popoviciu notar Timiş I — — da n 
Ştefan Suceava preot Năsăud I — — da n j 
R. Ardelean funcţ. Arad » I — - da n ! 

GherasimBelciu Timiş II — — da n 
Ioan Guga preot Jugoslavia Med. >n — — — da y 
Adam David econ. Jugoslavia » in — — da » 
D.-truNegoescu » Argeş n ! i — — da 
Eugen Pacu croitor Arad i — — — da » 
Ionel Berzovan funcţ. i Arad Yi i — — da 
Rom. Rebreanu tt 1 Năsăud Lit. şi fii. IV — — da gr. c. 
Augustin Iuga econ. Someş Ştiinţe m — — — da gr. o. 
N. Ardelean » , Hunedoara » m — — da ft 
Avram Chirca » Sibiu m — — da » ! 

Virgil Galea preot Alba » m — — da gr- c; 
Erneszt Pildner farm Făgăraş Farm. i — — da ev. c. a.;i 
Dorin Banciu » Sibiu | 

j 

1 
j i da gr.o. 

Cluj, 9 Julie 1926. 

Andreiu Pora 
director administrativ. 




